
 

 

 
 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
 
Data i Hora  22 de desembre de 2011 21:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2011/14 
 
  

PRESIDENT    l·lm. IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 
 ASSISTENTS                

                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      CUERVO IBOS VICTOR 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                      BELLA REDONDO XAVIER 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR                                        

                      
     SECRETARI                  BOADELLA VERGES JULI 
     INTERVENTOR             FERNANDEZ VILLAVERDE JOSE MANUEL   
 
 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, 
el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre 
del dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
 1.- Actes pendents d'aprovar PLE2011/13 Ordinària 29/11/2011 
 2.- Donar compte dels Decret de l’Alcaldia i dels acords de la Junta e Govern Local 
 3.- Ratificació  del caràcter ordinari de la sessió. 
 4.- Resolució reclamacions i aprovació definitiva del pressupost general per a 2012 i la  
      plantilla 
 5.- Resolució reclamacions i aprovació definitiva de la modificació d'ordenances fiscals  
       per a 2012 



6.- Aprovació inicial ordenança subvencions per a suport de les famílies monoparentals 
 
7.- Aprovació inicial ordenança subvencions per al foment de la borsa de mediació per al  
      lloguer social d'habitatges 
8.- Aprovació provisional modificació ordenança fiscal reguladora de la taxa pel  
      subministrament d'aigua 
9.- Planejament conflicte jurisdiccional amb Jutjat Mercantil pels drets de gestió de  
       l’aparcament. 
10.- Programa de participació ciutadana en al revisió del Planejament 
11.- Assumptes sobrevinguts 
12.- Precs i Preguntes 
 
1.- ACTES PENDENTS D’APROVAR 
Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària de 
29 de novembre de 2011. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 1159 del dia 25 de novembre de 2011 al 1248 
del  
Dia 20 de desembre de 2011.  Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern 
Local adoptats en sessions dels dies 29 de novembre, 13 i 20 de desembre de 2011. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
PROPOSTES 
3.- Ratificació del caràcter ordinari de la sessió 
Vist que el Ple de data 21 de juny de 2011 aprovà la celebració de les sessions ordinàries 
l’últim dimarts de cada mes, a excepció del mes de juliol i desembre que per motius de 
les vacances o festivitats es poden avançar els plens ordinaris. 
Vist que així estava previst realitzar-se en la present convocatòria, no obstant per 
l’endarreriment de les sessions informatives, no es disposava entre la convocatòria i la 
celebració de la sessió del transcurs dels dos dies hàbils preceptius, que estableix l’article 
80.4 del Reglament d’organització i funcionament de les corporacions locals, per evitar 
haver de celebrar una sessió extraordinària urgent, amb els inconvenients que comporta, 
és més convenient adoptar el següent  
ACORD: 
Ratificar el caràcter ordinari de la present sessió. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
El Sr. Alcalde,  abans de passar a l’exposició de les propostes 4 i 5 diu que tal i com es 
va acordar en junta de portaves, es farà una defensa conjunta de les diferents posicions 
de vot 
 
4.- Resolució reclamacions i aprovació definitiva del pressupost general per a 
2012 i la plantilla 
ATÈS que el pressupost general per a l’exercici de 2012 va ser aprovat inicialment pel Ple 
de l’ajuntament en data 8 de novembre de 2011. 
ATÈS que de conformitat amb el que es preveu a l’article 169.1 del Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals (TRLRHL), aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 
5 de març, l’esmentat acord d’aprovació inicial va romandre en exposició pública  per tal 
que les persones interessades el poguessin examinar i presentar-hi, en el seu cas, 
reclamacions. 



 

 

ATÈS que l’anunci de l’aprovació inicial va ser publicat al Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona de 10 de novembre de 2011. 
ATÈS que dins del període d’exposició pública, s’han presentat dos escrits de reclamació 
respecte al pressupost general per a l’exercici de 2012 inicialment aprovat: 
1. Reclamacions presentades per la sra. Olga Cucurella i Ortega (Registre General núm. 
2011/11743, de 15 de desembre), que en síntesi són les següents: 
I. No haver estat convocada a cap reunió de la Comissió de valoracions, de la qual 

forma part, en relació a l’actualització de les fitxes descriptives dels llocs de treball de 
l’ajuntament que va ser aprovada pel Ple de la Corporació en sessió de 8 de 
novembre de 2011 

II. Les referides fitxes descriptives dels llocs de treball de l’ajuntament no han estat ni 
vistes ni signades pels treballadors municipals. 

III. No s’han contestat les al·legacions presentades per instància a les fitxes descriptives 
dels llocs de treball de l’ajuntament que apareixen publicades a la Intranet municipal. 

2. Reclamacions presentades  pel sr. Daniel Martínez Pascual, que manifesta actuar en 
representació d’Iniciativa per Catalunya Verds (Registre electrònic E/000855-2011, de 28 
de novembre; Registre General núm. 2011/12189, de 29 de novembre), que en síntesi 
són les següents: 
I. Proposta d’increment de 108.000,00 EUR en partides de transferències a famílies i 

ajut social, i reducció en idèntica quantia de les partides de retribucions del personal 
eventual. 

II. Proposta de creació d’una partida de subvencions a l’habitatge dotada amb 
107.200,00 EUR, i reducció en idèntica quantia de les partides d’estudis i treballs 
tècnics i despeses diverses de la secció pressupostària D2 (Comunicació) 

III. Proposta d’increment de 35.000,00 EUR en la partida de transferències a la gent 
gran, i reducció en idèntica quantia de la partida d’assignacions econòmiques als 
grups municipals de la Corporació.  

VIST l’informe de l’interventor. 
ATÈS que l’article 170.2 TRLRHL estableix els “únics” motius de reclamació que es poden 
presentar contra el pressupost inicialment aprovat: 
a) Perquè la seva elaboració i aprovació no s’ha ajustat als tràmits que estableix la 

pròpia Llei reguladora de les hisendes locals. 
b) Perquè omet el crèdit necessari per complir obligacions exigibles a l’entitat local, en 

virtut d’un precepte legal o de qualsevol altre títol legítim. 
c) Perquè els ingressos amb relació a les despeses pressupostades són manifestament 

insuficients o bé d’aquestes respecte a les necessitats per a les quals estigui previst. 
ATÈS que, en aquest sentit, l’estudi de les reclamacions presentades al pressupost 
general per a l’exercici de 2012 inicialment aprovat haurà de referir-se a aquests motius 
de reclamació. 
ATÈS que pel que es refereix a l’escrit de reclamacions presentat per la Sra. Olga 
Cucurella i Rojas, les tres reclamacions presentades es refereixen al procediment 
d’aprovació de l’actualització de les fitxes descriptives dels llocs de treball de 
l’ajuntament, assumpte aquest que no forma part de l’expedient d’aprovació del 
pressupost general i la plantilla.  En conseqüència, les reclamacions presentades no 
s’ajusten a cap dels motius de reclamació contra el pressupost contemplats a l’article 
170.2 TRLRHL, per la qual cosa cal desestimar-les. 
En tot cas, cal assenyalar que a la mateixa sessió plenària en que s’aprovà inicialment el 
pressupost i la plantilla per a 2012, també es va tractar, al punt 2.3 de l’ordre del dia, 
l’expedient d’aprovació de la relació de llocs de treball del personal funcionari, laboral i 
eventual de l’Ajuntament de Castellar del Vallès per a l’any 2012, amb les corresponents 
fitxes descriptives dels llocs de treball.  De l’escrit presentat per la sra. Cucurella es pot 
desprendre que la intenció és impugnar aquest acord però, en aquest cas, el tràmit 
procedimental ha de ser un altre,  ja que es tracta d’un acte ferm en via administrativa i, 
en conseqüència, cal procedir d’acord amb el que es preveu al capítol II del títol VII de la 



Llei de règim jurídic de les administracions públiques i del procediment administratiu 
comú. 
Per escrit del tinent d’alcalde de l’Àrea de Serveis Centrals de 16 de novembre de 2011 
(Registre General núm. 2011/6687) ja es va posar en coneixement de la persona 
interessada que del escrit presentat no quedava clar l’acord contra el qual es 
presentaven els reclamacions, i es donava el termini legalment previst per esmenar i 
millorar la sol·licitud.  En aquest termini la persona interessada no ha aclarit aquests 
extrems.   
ATÈS que pel que es refereix a l’escrit de reclamacions presentat pel sr. Daniel Martínez 
Pascual, que manifesta actuar com a representant d’Iniciativa per Catalunya Verds, cap 
de les tres reclamacions presentades s’ajusten a cap dels motius de reclamació contra el 
pressupost contemplats a l’article 170.2 TRLRHL, per la qual cosa cal desestimar-les. 
Al respecte cal tenir present que l’aprovació del pressupost és un “acte polític” per 
excel·lència, en quant que mitjançant la redistribució dels ingressos previstos es satisfan 
les despeses derivades de les prioritats polítiques de la Corporació.  La reclamació de 
referència planteja la dotació de crèdit per atendre unes determinades finalitats no 
previstes, o previstes amb altres quanties, al pressupost inicialment aprovat i que no 
s’acredita que resulti de cap obligació exigible a l’ajuntament, per la qual cosa s’emmarca 
en l’àmbit de la discrecionalitat política. 
ATÈS que l’òrgan competent per a prendre l’acord és el Ple de la Corporació, d’acord amb 
l’article 169.1 TRLRHL 
L’Ajuntament Ple  
ACORDA 
PRIMER.- Desestimar les reclamacions presentades per la Sra. Olga Cucurella i Rojas i 
pel sr. Daniel Martínez Pascual, que manifesta actuar com a representant d’Iniciativa per 
Catalunya Verds, contra l’acord d’aprovació inicial del pressupost general per a l’exercici 
de 2012 i la plantilla del personal al servei de l’ajuntament, d’acord amb la motivació que 
figura a la part expositiva d’aquest acord. 
SEGON.- Aprovar definitivament el pressupost general de l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès per a l’exercici de 2012 i la plantilla del personal al servei de l’ajuntament, aprovat 
inicialment per acord del Ple de l’ajuntament de 8 de novembre de 2011. 
TERCER.- Publicar en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona el resum per capítols 
del pressupost i la plantilla, entrant en vigor en l’exercici corresponent una vegada 
publicats. 
 
5.- Resolució reclamacions i aprovació definitiva de la modificació d'ordenances 
fiscals per a 2012 
ATÈS que l’expedient de modificació de les ordenances fiscals per la seva entrada en 
vigor a partir de l’1 de gener de 2012 va ser aprovat provisionalment pel Ple de 
l’ajuntament en data 8 de novembre de 2011. 
ATÈS que de conformitat amb el que es preveu a l’article 17.1 del Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals (TRLRHL), aprovat per Reial decret legislatiu 2/2004, de 
5 de març, l’esmentat acord d’aprovació provisional va romandre en exposició pública  
per tal que les persones interessades el poguessin examinar i presentar-hi, en el seu cas, 
reclamacions. 
ATÈS que l’anunci de l’aprovació inicial va ser publicat al Butlletí Oficial de la Província de 
Barcelona de 10 de novembre de 2011 i al diari El Periódico de 14 de novembre de 2011, 
d’acord amb el que estableix l’article 17.2 TRLRHL 
ATÈS que dins del període d’exposició pública, s’han presentat dos escrits de reclamació 
respecte a la modificació d’ordenances fiscals per a 2012 provisionalment aprovada: 
1. Reclamació presentada  per la sra. Eva Clariana Martínez, que manifesta actuar en 
representació d’Iniciativa per Catalunya Verds (Registre electrònic E/000821-2011, de 18 
de novembre; Registre General núm. 2011/11928, de 21 de novembre), que planteja 



 

 

estendre a les famílies monoparentals la bonificació en la quota íntegra de l’impost sobre 
béns immobles prevista a l’article 5.4 de l’ordenança fiscal reguladora d’aquest impost. 
2. Reclamació presentada pel sr. Josep Carreras Pecanins, portaveu del grup municipal 
de Convergència i Unió a l’Ajuntament de Castellar del Vallès (Registre General núm. 
2011/11992, de 22 de novembre), que planteja no incrementar el tipus de gravamen de 
l’impost sobre béns immobles en relació al que ha estat vigent durant l’any 2011 
VISTOS els informes de la tècnica de Serveis Econòmics i Contractació i de l’interventor. 
ATÈS que pel que es refereix a l’escrit de reclamacions presentat per la sra. Eva Clariana 
Martínez, que manifesta actuar en representació d’Iniciativa per Catalunya Verds, l’article 
9 TRLRHL estableix que “No es podran reconèixer altres beneficis fiscals en els tributs 
locals que els expressament previstos a les normes amb rang de llei o els derivats de 
l’aplicació dels tractats internacionals”, de manera que les úniques bonificacions que es 
poden reconèixer en l’impost sobre béns immobles són les que es contemplen als articles 
73 (bonificacions obligatòries) i 74 (bonificacions potestatives) TRLRHL, entre les quals 
no està prevista una bonificació per als subjectes passius que tinguin la condició de 
família monoparental.  
En tot cas, cal assenyalar que la memòria de l’Alcaldia que acompanya el pressupost 
general de l’ajuntament per a 2012 contempla expressament la creació d’una línia de 
subvencions d’aquest impost per a les famílies monoparentals, amb la qual cosa 
s’aconsegueix el mateix objectiu social que pretén la proposta plantejada per la sra. 
Clariana.  L’expedient d’aprovació de l’ordenança reguladora d’aquesta subvenció se 
sotmet a la consideració del Ple de l’ajuntament en la mateixa sessió que la resolució de 
les reclamacions presentades contra l’aprovació provisional de la modificació de les 
ordenances fiscals. 
ATÈS que pel que es refereix a l’escrit de reclamacions presentat pel sr. Josep Carreras 
Pecanins, portaveu del grup municipal de Convergència i Unió a l’ajuntament, la proposta 
de modificació del tipus de gravamen de l’impost sobre béns immobles s’ajusta al que es 
contempla a l’article 72 TRLRHL  La determinació del tipus de gravamen dels impostos 
municipals respon a l’exercici de la potestat discrecional que preveu la normativa legal 
reguladora de les hisendes locals, sempre que es dugui a terme dins dels límits que 
aquesta mateixa normativa estableix, la qual cosa succeeix en aquest cas. 
ATÈS que l’òrgan competent per a prendre l’acord és el Ple de la Corporació, d’acord amb 
l’article 52.2.d) del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya 
(TRLMRLC), aprovat per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Desestimar les reclamacions presentades per la Sra. Eva Clariana Martínez, 
que manifesta actuar en representació d’Iniciativa per Catalunya Vers, i pel sr. Josep 
Carreras Pecanins, portaveu del grup municipal de Convergència i Unió a l’ajuntament, 
contra l’acord d’aprovació provisional de la modificació de les ordenances fiscals per a 
2012, d’acord amb la motivació que figura a la part expositiva d’aquest acord. 
SEGON.- Aprovar definitivament, per a la seva vigència a partir de l’1 de gener de 2012, 
la modificació de les ordenances fiscals, de la classificació fiscal de les vies públiques i la 
derogació de la taxa per la prestació dels serveis de l’Escola Municipal de Música i 
l’ordenança fiscal que la regula, aprovades provisionalment per acord del Ple de 
l’ajuntament de 8 de novembre de 2011. 
TERCER.- Publicar en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona el text íntegre de les 
modificacions esmentades.  
 
INTERVENCIONS: 
El Sr. Oscar Lomas,  pel PSC, diu, portem a resolució les al·legacions presentades 
durant el període d’exposició pública al pressupost i les ordenances fiscals per l’any 2012. 
Respecte a les ordenances, s’han presentat al·legacions per part del grup municipal de 
CiU i un altre per part de ICV. 



En el primer cas, es tornava a repetir la postura exposada per part del mateix grup 
municipal en el ple del passat 8 de novembre i per tant, ja van ser debatuts i 
argumentats els motius del desacord amb la proposta. 
Respecte a l’al·legació d’ICV, aquesta fa referència a introduir bonificacions en les 
famílies monoparentals, de la mateixa manera que en tenen les famílies nombroses.  
Com ja vem explicar en el ple de pressupostos, la legislació vigent impossibilita introduir 
bonificacions en aquest sentit en l’ordenança fiscal (motiu pel qual serà rebutjada 
l’al·legació), però si es va expressar en el mateix ple, (i així quedava recollit en la 
memòria del pressupost), el nostre compromís en que abans de final d’any s’aprovaria  
un reglament per vehiculitzar aquest tipus de subvenció. 
És per aquest motiu, que en l’ordre del dia del ple d’avui, portem a aprovació l’ordenança 
reguladora d’aquestes subvencions. 
Respecte al pressupost, existeixen també dues al·legacions: una per part d’una 
treballadora municipal que fa referència a les fitxes descriptives de lloc de treball. Aquest 
punt de debat, encara que es va realitzar en el mateix ple, no corresponia al punt dels 
pressupostos, motiu pel qual es desestima l’al·legació i se li indica quin és el procediment 
en cas de voler presentar recurs contra el punt de l’ordre del dia on es va debatre aquest 
tema. 
D’altre banda, es presenta un altre al·legació d’ICV, on proposa modificacions 
pressupostàries,  de temes ja debatuts en aquest mateix ple, però no qüestiona en cap 
moment ni la legalitat, ni els fonaments econòmics sota el que està realitzat el 
pressupost. 
Per aquest motiu, en tractar-se doncs d’una proposta política i no unes al·legacions 
formals que és el que contempla la llei, es rebutjarien les mateixes. 
Amb la resolució d’aquestes al·legacions, esdevindran per tant aprovades definitivament 
les ordenances fiscals i el pressupost per l’exercici 2012. 
Pel grup de CiU intervé el Sr. Josep Carreras,  dient que el posicionament del grup de 
CiU serà el mateix, entenem que el compliment pressupostari del nostre Ajuntament 
passa per la reducció de despeses imprescindibles i no pas per l’augment d’impostos i 
taxes.   
Ens tornem a manifestar en contra de l’aprovació del pressupost general per a 2012 i la 
plantilla així com de la modificació de les ordenances fiscals per a 2012 com ja varem fer 
en el Ple Extraordinari del passat 8 de novembre on varem manifestar la nostra negativa 
als Pressupostos i Ordenances presentats per l’equip de govern. 
Respecte de les Ordenances afegir que hem presentat al·legacions per manifestar el 
nostre rebuig a l’augment inadequat del 6% del IBI i a la posta en marxa de la nova Taxa 
del Clavegueram. Amb la que està caient no es justifica aquest augment de la pressió 
fiscal cap al ciutadà de Castellar amb un augment més enllà del IPC (3%) en el IBI i la 
posta en marxa de la nova Taxa de Clavegueram que la trobem inadequada perquè és 
ploure sobre mullat. Més aviat, ja ho varem proposar a l’equip de govern, el que calia era 
actuar amb més rigor i prioritat en les despeses. 
Insistim, el compliment pressupostari de l’Ajuntament a l’any 2012 passa per la reducció 
prescindible de despeses i no augmentar i crear noves Taxes. 
Ja ho varem dir en el Ple dels Pressupostos i Ordenances: 
- Toca rebaixar un 10% del sou dels regidors tal com va anunciar l’Alcalde  el 11/6/11 en 
el Ple de constitució del nou Ajuntament i no quedar-nos a mig camí aplicant la rebaixa 
sobre el sous del 2007. 
- L’Ajuntament a d’aprendre a funcionar sense càrrecs de confiança com havia fet durant 
molts anys. 
- Els proveïdors de l’Ajuntament han de cobrar a 55 dies tal com mana la Llei de 
Morositat. Tal com ens ha demanat el regidor Òscar Lomas hem previst fer una visita 
conjunta a l’Ajuntament de Sant Cugat per avaluar la seva gestió en el pagament als 
proveïdors a 30 dies. 



 

 

- Cal concentrar i reduir serveis així com el nombre i utilització d’equipaments 
municipals. Hem de plantejar-nos el lloguer o venda dels equipaments que siguin 
prescindibles. 
-  No podem continuar tenint un Departament de Comunicació amb un pressupost de 
400.000 €/anyals. Això és un luxe asiàtic. 
En conclusió, CiU no pot recolzar un increment dels tributs que perjudiquen a tota la 
població de Castellar amb un augment de més de 100 € per habitatge. L’alternativa és 
actuar amb més rigor amb les despeses prescindibles. Per tant, el nostre vot és contrari 
a aquestes aprovacions. 
Per part de l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany,  intervé dient que les reclamacions que 
es fan sobre el pressupost no reobren de nou el debat polític, perquè el debat ja es va fer 
quan tocava, i aleshores les  al·legacions que presentava tant CiU com ICV a nosaltres en 
provocàvem l’abstenció, perquè no compartim els criteris que estableix CiU per votar en 
contra del pressupost, ja van dir que els nostres criteris eren diferents i vam mostrar la 
nostra ma estesa per treballar amb l’equip de govern per millorar-ho i per altra banda les 
al·legacions que presentava ICV, creiem que be recullen la feina que ha fet l’Altraveu i 
per tant en aquest sentit doncs tampoc veiem que aportin algunes llacunes sobre 
l’equilibri pressupostari. Com be deia l’Interventor a les Comissions informatives les 
al·legacions han de ser més tècniques, aixó no vol dir que nosaltres  posem el semàfor 
vermell a tot tipus de propostes polítiques que es puguin fer entorn d’aquest tema, però 
si que pel fet que portem també a debat que aproven definitivament el pressupost 
general per a 2012 i també la modificació d’ordenances fiscals i nosaltres vam votar-hi 
en contra, nosaltres creiem que per coherència ho hem de seguir fent i per tant el nostre 
vot en les dues resolucions d’aprovació definitiva sera en contra. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio  es manifesta en igual sentit que els altres grups 
municipals i també diu que per coherència el vot del seu grup serà en contra. 
El Sr. Alcalde també intervé per dir que les al·legacions és una qüestió no només 
tècnica, sinó legal, és a dir si hi ha algun tipus de precepte que s’inclogui dins del 
pressupost i contareu una normativa per això hi ha la possibilitat de presentar algun 
tipus d’al·legacions, de fet en aquest  punt de l’ordre del dia habitualment no es fa un 
debat vist dels pressupostos sinó que només es tracta d’escatir si el pressupost s’ajusta a 
normativa o no. 
I per acabar aclarir que el Sr. Alcalde no està cobrant el sou d’aquest Ajuntament ni cap 
dieta, per tant dir que no es una rebaixa del 10% sinó una rebaixa del 100 per 100. 
Tot seguit passem a la votació de les dues propostes: 
 
Resolució reclamacions i aprovació definitiva del pressupost general per a 2012 
i la plantilla: 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     TRETZE    (13) dels regidors del PSC   
Vots en contra:  VUIT        ( 8) dels regidors de CiU, PP i Altraveu 

                    Abstencions   :   CAP      
  
Resolució reclamacions i aprovació definitiva de la modificació d'ordenances 
fiscals per a 2012 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     TRETZE    (13) dels regidors del PSC   
Vots en contra:  VUIT        ( 8) dels regidors de CiU, PP i Altraveu 

                    Abstencions   :   CAP      
 
6.- Aprovació inicial ordenança subvencions per a suport de les famílies 
monoparentals 



ATESA la voluntat expressada a la memòria de l’Alcaldia que forma part del pressupost 
general de 2012 de l’ajuntament, d’implantar diverses mesures d’acompanyament que 
tinguin per objecte reduir l’impacte de l’increment del tipus impositiu de l’impost sobre 
béns immobles sobre els sectors més desprotegits, entre les quals figura crear una nova 
línia de subvencions de l’impost per a les famílies monoparentals. 
ATÈS que l’article 2.c) de la Llei 18/2003, de 4 de juliol, de suport a les famílies 
contempla les famílies monoparentals com un dels col·lectius destinataris de les mesures 
de suport a les famílies.  
ATÈS el que es preveu a l’article 17.2 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, general de 
subvencions. 
VISTA l’ordenança reguladora de les bases per a la concessió de subvencions per a 
suport de les famílies monoparentals, elaborada pels Serveis Econòmics. 
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics. 
ATÈS que l’òrgan competent per a prendre l’acord és el Ple de la Corporació, d’acord amb 
l’article 52.2.d) del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, aprovat 
per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment l’ordenança reguladora de les bases per a la concessió de 
subvencions per a suport de les famílies monoparentals, que figura a l’expedient. 
SEGON.- Sotmetre l’acord a informació pública durant un termini de trenta dies 
comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí 
Oficial de la Província. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada l’ordenança en cas que no es presentin 
reclamacions en el període d’informació pública, i publicar el text íntegre de la mateixa 
en el Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor una vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS: 
Defensa la proposta el regidor Sr. Oscar Lomas,  PSC, tal i com es va comprometre 
l’equip de govern en el ple de pressupostos i ordenances, portem a aprovació l’ordenança 
per la concessió de subvencions per a famílies monoparentals, en aquest cas, per tal de 
minvar la càrrega impositiva en el rebut de l’IBI. 
La proposta que portem a aprovació, reprodueix les bonificacions que existeixen per les 
famílies nombroses en l’ordenança de l’IBI, pel cas de les famílies monoparentals. Per 
tant, un ajut inversament proporcional al valor cadastral, i que pot anar del 5% fins al 
50% del rebut. 
Per tal de poder optar a la subvenció, caldrà estar empadronat a Castellar, ser titular del 
domicili habitual, i tenir el carnet de família monoparental. 
Segons els criteris establerts pel departament de Benestar i Família de la Generalitat, 
s’entén per família monoparental, aquella que està formada per un o més fills menors de 
vint-i-un anys, o de vint-i-sis si estudien, que conviuen amb una sola persona i en 
depenen econòmicament.  
En aquest sentit, les famílies monoparentals poden estar formades per: 
- Una persona progenitora i els seus fills o filles que conviuen amb altres persones amb 
les quals no tenen un vincle matrimonial ni formen una unió estable de parella. 
- Una persona vídua o en situació equiparada amb fills o filles a càrrec. 
- Una persona separada o divorciada que té la guarda dels seus fills o filles i que 
compleix algun dels requisits següents:  

- No percebre la pensió d'aliments fixada judicialment. 
- Percebre la pensió per un import inferior al 50% de l'IRSC (índex de renda de 
suficiència de Catalunya) per cada infant. 
- En el cas que la persona hagi patit abandonament o violència masclista, d'acord 
amb la Llei del dret de les dones a eradicar la violència masclista amb infants a 
càrrec. 



 

 

- En el cas que un progenitor tingui infants a càrrec i que l'altre progenitor estigui 
empresonat o hospitalitzat o en altres situacions similars durant un any o més. 

Segons càlculs de la regidoria de serveis socials de l’Ajuntament, tenen constància d’una 
seixantena de persones que podrien ser beneficiaries dels ajuts, encara que durant el 
període de presentació de sol·licituds es farà la publicitat adient perquè el màxim de 
persones puguin beneficiar-se. 
Per CiU intervé la Sra. Beatriu García,  i diu que el grup municipal de convergència 
aprovarà qualsevol mesura que ajudi a alleugerir la pressió fiscal a la que aquest equip 
de govern sotmet el castellarencs, ja que per una banda s’aprova una pujada l’IBI del 
6% i per una altra es busquen mesures per ajustar aquests despropòsits. Però el nostre 
parer son mesures d’aparador i poc elaborades. Amb l’ordenança que presenten 
subvencionem una opció personal o una situació determinada de vida, no una necessitat 
concreta i real. Que algú formi part d’una família monoparental no indica per res que es 
tinguin dificultats econòmiques, una cosa és la renda i una altra la situació familiar, per 
tant votarem favorablement aquesta proposta, però ens agradaria que en futures edició 
es revisessin els criteris ja que es tenen uns serveis socials prou  competents com per 
resoldre a través dels  seus ajuts a les famílies que ho necessitin siguin del tipus que 
siguin, i ajustar aquests ajuts a les necessitats  reals que cadascú pugui tenir que podem 
passar per un descompte en el pagament de l’IBI  o per qualsevol altre tipus de 
subvenció. 
La Sra.  Elisenda Alamany,  per l’Altraveu manifesta que l’acord que propasa avui 
l’equip de govern fa referència com esmentàvem al principi de la sessió plenària, a un 
dels temes que va proposar L’Altraveu al ple de novembre. És cert que nosaltres estem 
d’acord a les ajudes que s’implementin segons el nivell de renda, i no pas sobre tipologia 
familiar. Si bé, és cert que accedir a dades d’aquest tipus és difícil. Per això, i donats els 
avantatges que ja tenen les famílies nombroses pel sol fet de ser-ho, pensàvem que calia 
compensar de cara a les famílies monoparentals, ja que en força casos aquesta situació 
es relaciona amb la necessitat. És per això, que ens mostrem favorables perquè aquesta 
proposta engada des del nostre grup tiri endavant. El nostre vot serà positiu.  
Pel PP el Sr. Antonio Carpio intervé per dir que pensem que es una mesura molt 
positiva tot el que sigui ajudar a rebaixar la pressió fiscal a totes les famílies amb 
dificultats per pagar els seus rebut com en aquest cas l’IBI. Aixó inclou no només ajudar 
a les famílies monoparentals, sinó també a les famílies nombroses ja que l’impacta de 
l’increment del tipus impositiu afecta a tots els ciutadans per igual. De totes maneres 
insistim que ens sembla una bona iniciativa pel que invitem a l’equip de govern a seguir 
prenent propostes d’aquests tipus i reparar així la pujada d’impostos aplicats. El nostre 
vot serà favorable. 
En torn de  replica el regidor Sr. Oscar Lomas, tot referint-se a la capacitat econòmica o 
als llindars econòmics, un dels paràmetres que es fan servir en aquesta tipologia d’una 
persona separada o divorciada que rep una pensió, ja és aquest paràmetre econòmic que 
aquesta pensió  no sigui superior al 50 per cent de l’índex de renda suficiència de  
Catalunya, però a banda d’això creiem important crear aquesta ajuda que d’entrada 
equipara els drets de les famílies monoparentals amb les famílies nombroses i 
posteriorment es pot obrir un debat de si cal introduir nivells de rendes tant en famílies 
monoparentals com en famílies nombroses perquè ens trobaríem amb les mateixes 
casuístiques, per tant aquest ja és un pas endavant que permetrà doncs aquesta 
tipologia de família d’obtenir un ajut addicional al que tenien fins ara i no ens ha d’aturar 
per continuar treballant per tal de fer una major distribució en els recursos municipals. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- Aprovació inicial ordenança subvencions per al foment de la borsa de 
mediació per al lloguer social d'habitatges 
ATESA la voluntat expressada a la memòria de l’Alcaldia que forma part del pressupost 
general de 2012 de l’ajuntament, d’implantar diverses mesures d’acompanyament que 



tinguin per objecte reduir l’impacte de l’increment del tipus impositiu de l’impost sobre 
béns immobles sobre els sectors més desprotegits, entre les quals figura crear una nova 
línia de subvencions de l’impost per a aquelles persones que no utilitzen l’habitatge com 
vivenda habitual i l’ofereixen mitjançant l’Oficina Local d’Habitatge. 
ATÈS que l’Ajuntament de Castellar del Vallès forma part de la Xarxa de mediació per al 
lloguer social que ha impulsat la Generalitat de Catalunya, que pretén incrementar 
l’oferta de lloguer a preus moderats i afavorir la sortida al mercat d’habitatges buits amb 
garanties per als/a les propietaris/àries. 
ATÈS el que es preveu a l’article 17.2 de la Llei 38/2003, de 17 de novembre, general de 
subvencions. 
VISTA l’ordenança reguladora de les bases per a la concessió de subvencions per al 
foment de la borsa de mediació per al lloguer social d’habitatges, elaborada pels Serveis 
Econòmics. 
VIST l’informe del director de Serveis Econòmics. 
ATÈS que l’òrgan competent per a prendre l’acord és el Ple de la Corporació, d’acord amb 
l’article 52.2.d) del Text refós de la Llei municipal i de règim local de Catalunya, aprovat 
per Decret legislatiu 2/2003, de 28 d’abril. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment l’ordenança reguladora de les bases per a la concessió de 
subvencions per al foment de la borsa de mediació per al lloguer social d’habitatges, que 
figura a l’expedient. 
SEGON.- Sotmetre l’acord a informació pública durant un termini de trenta dies 
comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al Butlletí 
Oficial de la Província. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada l’ordenança en cas que no es presentin 
reclamacions en el període d’informació pública, i publicar el text íntegre de la mateixa 
en el Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor una vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS: 
Presenta la proposta el regidor Sr. Aleix Canalis, PSC, dient que avui portem a la 
consideració del Ple l’aprovació inicial de “l’Ordenança reguladora de les bases per a la 
concessió de subvencions per al foment de la borsa de mediació per al lloguer social 
d’habitatges” . 
L’aprovació d’aquesta nova ordenança, té un doble objectiu: 
- reduir l’impacte de l’increment del tipus impositiu de l’impost sobre béns immobles 
sobre determinats  sectors. 
- incrementar  l’ús de l’Oficina Local d’Habitatge, i a través de llur borsa de mediació, 
fomentar foment de l'accés assequible a l'habitatge,  dinamitzar del mercat de lloguer a 
baix preu i optimitzar l'ocupació del parc d’habitatges vacant. 
A partir de seva entrada en vigor, els titulars d’ immobles que decideixin posar-los a 
lloguer a través de l’OLH, podran gaudir d’una subvenció d’un 25% de la quota íntegra de 
l’IBI de l’habitatge en qüestió, sempre i quan, l’habitatge hagi format part de la borsa 
durant un període mínim de 7 mesos de l’any natural a subvencionar. 
Així mateix, les persones beneficiàries, entre d’altres requisits, per poder optar a aquesta 
subvenció hauran: 
a) Estar empadronades a Castellar del Vallès. 
b) No tenir deutes de naturalesa tributària amb l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
Amb aquesta iniciativa, des de l’Ajuntament, complementem l’oferta d’avantatges i 
garanties que ofereix l’OLH a tots aquells propietaris, en l’actualitat 67,  que han decidit 
cedir ells seus habitatges la Borsa de mediació. 
Recordar que el servei de la Borsa de mediació ofereix als propietaris un seguit 
d'avantatges, especialment pel que fa a les garanties de pagament del lloguer estipulat 
en el contracte.  



 

 

Així mateix, l’Oficina Local d’Habitatge ofereix assegurances gratuïtes multirisc i de 
caució, que asseguren el cobrament de la renda i que el pis serà retornat en les mateixes 
condicions en què es va lliurar. El servei també es fa càrrec de la tramitació, gestió i 
redacció dels contractes. 
En resum, amb aquesta nova ordenança fem un pas més per avançar en el foment del 
lloguer assequible al nostre municipi 
La Sra. Beatriu Gracia,  per CiU intervé dient que qualsevol mesura que ajudi a 
dinamitzar el sector de l’habitatge tindrà sempre el suport del nostre grup municipal, ara 
bé ens agradaria saber que aquestes subvencions es liquiden els seus beneficiaris en uns 
terminis de temps raonables no ens agradaria que aquest fet vingués a engruixir la bola 
que ja tenen de subvencions pendents d’abonar. 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany  diu en primer lloc que agraeix que els 
compromisos que es van prendre almenys en les propostes de l’Altraveu  en la sessió 
plenària d’ordenances i pressupostos realment tinguin futur. 
En aquest cas, referit als habitatges que es posin a disposició de l’ajuntament. Des del 
nostre grup pensàvem que calia establir una subvenció per al foment de la borsa de 
mediació per al lloguer social d’habitatges. Sobretot, perquè la borsa té per objectiu 
proporcionar un sistema de mediació per a aquelles persones que presenten dificultats 
d’accés a l’habitatge, atenent a les seves necessitats i possibilitats. 
Però no només això. Pensem que tenir un habitatge buit per especular és un 
comportament antisocial i gens exemplar com a activitat econòmica. El dret a l'habitatge 
ha estat durant molts anys objecte de mercadeig i nosaltres també tenim eines per 
aturar-ho. 
En aquest sentit, tornem a recordar el recàrrec del 50% sobre l’IBI que contempla la llei 
d’hisendes locals i de la necessitat que s'implementi. No estem sols ni seríem pioners,  
l’ajuntament de Gasteiz, per exemple a proposta de Bildu i amb el PP governant ja ho 
està executant. Per part nostra, seguirem posant aquest debat sobre la taula les vegades 
que faci falta. Siguem conscients que avui reforcem els avantatges de posar un habitatge 
a  disposició de l’ajuntament i cada vegada més, es fa inexplicable que algú que el tingui 
buit no vulgui fer-ho per raons alienes a l’especulació. La situació és urgent  
ja no som a la fase de somriuré els especuladors amb pisos buits i de burxar-los per 
veure com estem, a veure si lloguem, vinga va. No. Aquells que estan capturant el sòl 
del nostre municipi, a través d’un planejament urbanístic que nosaltres hem fet perquè la 
nostra ciutadania desenvolupi els seus projectes vitals , no poden segrestar-nos aquest 
dret.  
Avui votem una subvenció que nosaltres vam proposar, i com a conseqüència del 
compromís pres amb la proposta feta, el nostre vot serà favorable. 
El Sr. Antonio Carpio; pel PP intervé tot dient que troben aquesta nova ordenança 
positiva perquè també creiem que el camí a seguir està d’acord amb la nostra política 
d’incentivar el lloguer en lloc de penalitzar al que no lloga. S’ha de donar temps perquè 
per saber com es desenvolupa i quins èxits té. Així doncs el nostre vot serà favorable. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Aleix canalis,  pel PSC, i diu que bàsicament en les 
dues últimes intervencions es pot veure que dins del mateix consistori hi ha posicions 
completament oposades, per una banda incentivar i promocionar i per l’altra sancionar 
També dir que sobre el fet de si les subvencions que es pagaran des de l’Ajuntament per 
tal de satisfer aquest 25% de bonificació en l’IBI, fer-li avinent que en l‘apartat 7.2 de 
l’ordenança ja preveu que aquesta subvenció es pugui aplicar directament en una 
minoració de l’import a pagar.         
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany, intervé per puntualitzar que estem davant una 
mesura que és el reglament dels habitatges desocupats que no suposa una il·legalitat 
sinó una al.lagalitat i aquí entra si l’Ajuntament vol traspassar aquesta frontera o no, i ha 
manifestat que no. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 



8.- Aprovació provisional modificació ordenança fiscal reguladora de la taxa pel 
subministrament d'aigua 
ATESA la necessitar de modificar les tarifes de subministrament d’aigua per tal de recollir 
la nova estructura tarifària per a l’exercici de 2012 aprovada per Aigües Ter Llobregat. 
VIST el que es preveu als articles 16 i 17 del Text refós de la Llei reguladora de els 
hisendes locals. 
VIST l’informe de l’interventor. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar provisionalment la modificació de l’ordenança fiscal A8, reguladora de 
la taxa pel subministrament d’aigua, d’acord amb l’annex que figura a l’expedient. 
SEGON.- Aprovar la memòria i l’estudi econòmic inclosos a l’expedient, per a la 
determinació de la taxa pel subministrament d’aigua al terme municipal de Castellar del 
Vallès. 
TERCER.- Sol·licitar de la Comissió de Preus de Catalunya autorització per aplicar a les 
tarifes de subministrament d’aigua els preus següents: 
 
SERVEI EN BAIXA  
  
Quota fixa de servei  
(segons diàmetre comptador) EUR/unitat consum/mes 
  Fins a 13 mm 3,49 
  De 15 mm 5,37 
  De 20 mm 11,85 
  De 25 mm 16,35 
  De 30 mm 17,86 
  De més de 30 mm 35,62 
  
Tarifes de subministrament EUR/m3 
Ús domèstic (*)  
  Fins a 6 m3/unitat consum/mes 0,2083 
  De 6 a 12 m3/unitat consum/mes 0,2911 
  De 12 a 18 m3/unitat consum/mes 0,6645 
  Excés de 18 m3/unitat consum/mes 2,8771 
Ús industrial  
  Fins a 15 m3/unitat consum/mes 1,4414 
  De 15 a 30 m3/unitat consum/mes 1,6745 
  Excés de 30 m3/unitat consum/mes 1,9938 
Ús municipal (excés de 95.600 m3/any) 0,7375 
  
SERVEI EN ALTA  
  
Persones abonades en alta  
  
Tarifes de subministrament EUR/m3 
  Mina Pública d’Aigües de Terrassa, SA:  
     Fins al volum establert al conveni 0,4161 
     Excés del volum establert al conveni 0,8437 
  Sant Feliu 1,3036 
  
Persones abonades en baixa  
  
Quota fixa de servei  
(segons diàmetre comptador) EUR/unitat consum/mes 



 

 

  Fins a 13 mm 3,49 
  De 15 mm   5,37 
  De 20 mm 11,85 
  De 25 mm 16,35 
  De 30 mm 17,86 
  De més de 30 mm 35,62 
  
Tarifes de subministrament EUR/m3 
Ús domèstic (*)  
  Fins a 6 m3/unitat consum/mes 0,9074 
  De 6 a 12 m3/unitat consum/mes 1,1429 
  De 12 a 18 m3/unitat consum/mes 1,4524 
  Excés de 18 m3/unitat consum/mes 3,3073 
Ús industrial  
  Fins a 15 m3/unitat consum/mes 1,9202 
  De 15 a 30 m3/unitat consum/mes 2,3025 
  Excés de 30 m3/unitat consum/mes 2,6590 
  
CONSERVACIÓ DE COMPTADORS I ESCOMESES  
(segons diàmetre comptador) EUR/unitat consum/mes 
  Fins a 13 mm 0,46 
  De 15 mm 0,71 
  De 20 i 25 mm 1,12 
  De més de 25 mm 2,85 
  
(*) Tarifa “famílies nombroses” (d’aplicació a les unitats de convivència 
residents en el municipi): en el cas que el nombre de persones per habitatge 
sigui superior a 3, s’ha d’incrementar el 2n i el 3r bloc de consum en 3 m3/mes 
per cada persona addicional que hi convisqui  
 
QUART.- Sotmetre les referides modificacions a informació pública durant un termini de 
trenta dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al 
Butlletí Oficial de la Província. 
CINQUÉ.- Entendre definitivament aprovades les modificacions en cas que no es 
presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el seu text íntegre 
en el Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor una vegada publicades. 
 
INTERVENCIONS: 
Defensa la proposta el regidor Sr. Oscar Lomas, PSC, Portem a aprovació la modificació 
de la taxa de subministrament d’aigua. En aquest cas, es produeix un increment de 0.13 
cèntims d’euro per m3 consumit. Si tenim en compte el consum mig per família, situat en 
uns 28 m3 al trimestre, això suposa un increment de 2.32 € trimestrals per família. 
L’increment està justificat per la posada en funcionament de la connexió amb la xarxa 
Ter-Llobregat. Com també explicarem en un punt de l’ordre del dia més endavant, 
finalment s’ha arribar amb un acord amb ATLL pel cost final de les obres, un acord que 
permetrà estalviar més de 400.000 € respecte el preu proposat. 
Així doncs, una vegada finalitzats els treballs i arribat a un acord econòmic, la xarxa ja 
està en disposició de subministrar aigua al nostre municipi. ATLL ens repercutirà una part 
fixa i una part variable en funció del consum. El cost de la part variable, s’autofinançarà 
amb els estalvis que obtindrem per menys consum d’energia elèctrica al tenir que 
bombejar menys aigua dels pous municipals. 
Per tant, l’increment vé explicat per l’assumpció d’aquesta part fixa.  



Finalitzada aquesta inversió, i amb la seva posada en funcionament, Castellar tindrà 
garantit el subministrament d’aigua i la disponibilitat de la mateixa en tot moment, 
podent combinar els recursos hídrics propis amb els de la xarxa del Ter-Llobregat. 
El Sr. Josep Carreras per CiU intervé tot dient que aquí em toca dir que tot s’ajunta. Si 
l’equip de govern tenia coneixement d’aquesta modificació potser encara amb més raó 
tenia que haver ajornat la nova Taxa del Clavegueram. Estem d’acord que aquesta 
modificació s’ha de fer coincidint amb la posta en marxa de la connexió Ter/Llobregat. 
Evidentment, la població de Castellar no podia continuar depenent dels aqüífers. És obvi 
que aquesta alternativa de connexió Ter/Llobregat és necessària per no patir problemes 
de subministrament d’aigua com ha succeït alguns anys quant el nivell dels aqüífers ha 
baixat de manera alarmant. Estem a favor d’aquesta alternativa Ter/Llobregat però que 
hauria d’haver fet més sensibles a l’equip de govern perquè acabem augmentant massa 
la pressió fiscal als nostres ciutadans. Tal com es diu en castellà: “Se junta el hambre 
con las ganas de comer” Malgrat tot això el nostre vot serà favorable per la gran utilitat 
d’aquest altra proveïdor d’aigua per Castellar. 
El Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu diu que a al vista de l’assumpte sobrevinguts que es 
debatrà després haguéssim fet aquesta intervenció per separat, és a dir primer el tema 
de la taxa i després el conveni, però donat del poc temps que hem disposar la intervenció 
la faré conjunta. Avui es porta a aprovació del ple una nova modificació de la ordenança 
pel subministrament d’aigua. Aquest nou increment és deu aquesta vegada a la taxa que 
s’ha de pagar per la connexió a la xarxa d’aigües Ter-Llobregat. 
Ja vam recordar en aquest mateix Ple quan es va signar el conveni, el 15 de juny de 
2007, que aquesta nova infraestructura anava en contra de l’esperit de la directiva marc 
del parlament europeu aprovada l’any 2000 (DMA/60/CE). Aquesta directiva pretén 
canviar la visió que es té del recurs de l’aigua i defensa una nova cultura de l’aigua on a 
més de valorar-la com un recurs, cal reconèixer-la com a part indispensable de la vida i 
el medi ambient. S’ha de entendre la seva funció ecològica i social i el seu paper com un 
be públic que cal protegir i conservar, no mercadejar.  
Doncs be, amb una visió del territori restrictiva i poc sostenible l’equip de govern va tirar 
endavant el seu projecte de connectar el municipi amb aquesta xarxa d’aigües. 
Recordem que el sistema Ter-Llobregat és una infraestructura realitzada als anys 50 per 
abastir l’àrea metropolitana, i la conseqüència de l’explotació intensiva d’aquest recurs ha 
portat a que els dos rius, el Ter i el Llobregat, presentin un deteriorament ecològic 
important, sobretot en temps de sequera.  
I recordem també, que en la modificació que ara ens ocupa, una nova tarifació de l’aigua 
hauria de ser coherent amb mesures d’estalvi d’aigua que donin un valor afegit a la 
factura de tal manera que es premies l’estalvi i es penalitzes el sobreconsum.  Però 
vostès estan molt lluny d’aquests propòsits en l’augment de les tarifes. Vostès només 
utilitzen l’augment, com s’ha vist clarament en l’aprovació de les ordenances, com a mer 
recurs recaptatori o com aquest cas a conseqüència d’una connexió a una xarxa d’aigües 
que fins ara no ens ha aportat ni una gota i que a més no necessitem.  
És a dir, per què els ciutadans ens entenguin; Es van realitzar unes obres de connexió a 
la xarxa d’aigües Ter Llobregat per abastir un hipotètic nou polígon. Aquesta connexió ha 
sigut una inversió milionària per Castellar que no necessitàvem, i ara, sense que encara 
arribi aigua, tan si s’utilitza en el futur com si no, ens apugen la tarifa degut a aquesta 
nova connexió. 
Perquè no ens enganyem, l’autèntica raó de la conexió a l’ATLL no és el perill de sequera 
sinó que com ja vam denunciar l’any 2007 (una any abans de la famosa sequera del 
2008), aquesta gran despesa responia exclusivament a la necessitat d’aigua del nou 
polígon de Can Bages, estava condicionada només a la seva construcció,  en un moment 
en que semblava que el model desfasat de creixement industrial encara podia 
augmentar. Però esta clar que no ho necessitàvem. No ho necessitàvem ni abans ni ara. 
Demanar-nos ara un augment de la tarifa de l’aigua conseqüència d’una política 



 

 

insostenible tan des del punt de vista econòmic com ambiental,creiem realment que no 
es de rebut. 
Per tant, senyors, amb aquest encadenament de despropòsits a nosaltres no ens hi 
trobaran, aquesta no és la nostra política en la gestió de l’aigua, ho hem dit moltes 
vegades i ho repetirem sempre que calgui. És per aquest motiu que hi votarem en 
contra. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio,  intervé dient que entenem que aquesta mesura va ser ja 
estudiada i aprovada en el seu dia, de maner que tampoc podem avaluar si serà efectiva 
o no, creiem que potser una bona mesura per evitar  la possible escassetat d’aigua que 
ha patit castellar en alguns anys, en tot cas sent una mesura que serà, criem bona, al 
final sempre hi ha una repercussió i un afectat en totes aquestes “millores”, que és el 
ciutadà que haurà de pagar més en el seus rebuts per aquest servei prestat i que ara no 
toca. 
També cal destacar que amb aquesta proposta s'està millorant l'abastament d'aigua i 
servei en la majoria de zones del municipi, peró no ens oblidem de millores en altres 
zones de la població, com les urbanitzacions de Can Font i Ca n’Avellaneda, que també 
formen part d’aquest municipi, i com bé sap el regidor Sr. Lomas, en aquesta zona estan 
tenint molts problemes i no només amb el subministrament d'aigua. En aquest cas el 
nostre vot no serà en contra, ens abstindrem. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Oscar Lomas, PSC, tot dient que com bé deia el 
regidor de l’Altraveu més endavant aprovarem l’addenda la conveni que es va signar 
l’any 2007 amb l’ATLL i permetia finançar i executar les obres, i per fer aclariment li 
llegiré un paràgraf breu d’un acord pres on deia “ el municipi de Castellar del Vallès rep 
la major part dels recursos d’aigua potable per a l’abastament de la seva població 
procedent d’instal·lacions i aprofitaments propis. En el decurs de les darreres dècades la 
demanda de disponibilitat d'aigua per a l’abastament de població del municipi ha 
increment de forma considerable com a conseqüència de fenòmens timografics prou 
coneguts de mobilitat, de població, creixement i diversificació econòmica, transformació 
industrial i residencial, etc.., de tal manera que les dotacions d’aigua disponibles a partir 
dels recursos d’origen local no poden assolir la satisfacció de les necessitats actuals de la 
població i encara menys garantir-ne la cobertura adequada pel que fa a les previsions 
d’evolució futura que resulten dels estudis efectuats.” 
Aquest acord és el que va prendre el Ple d’aquest Ajuntament l’any 2000, amb això vull 
dir que a l’any 2000 ja es detectava aquesta necessitat de connectar-nos a la xarxa Ter-
Llobregat  perquè existia una manca de recursos hídrics en el nostre municipi. Un 
conveni que va ser aprovat en el seu moment amb tot el consens de tots els grups que hi 
havia en aquell moment. I no únicament això sinó que a l’any 2005 un dels òrgans de 
participació que existeixen en el municipi, com és el fòrum ambiental, va fer arribar al ple 
una moció, també aprovada per unanimitat, en la qual es transmetia la necessitat 
d’accelerar la connexió a la xarxa Ter-Llobregat i que així es comuniques a l’Agència 
Catalana de l’Aigua i finalment arribàvem a l’any 2007, on es desencallaven tots els 
aspectes que hi havia fins el moment i es podria iniciar l’execució d’aquestes obres, que 
no únicament eren necessàries pel polígon de Can Bagés, sinó per tot el municipi. Així 
doncs és una història que ve molt de llarg i que no la podem circumscriure únicament en 
el desenvolupament d’un polígon industrial. Per sort en aquests moment no estem en 
una situació de sequera, com va passar l’any 2008 o en els anys 90 que fins i tot es va 
arribar a tallar el subministrament d’aigua, per això aquesta actuació ens garanteix la 
disponibilitat d’aquest bé  i d’uns recursos que son essencials per qualsevol ciutadà. 
Per últim i pel que fa a al intervenció del PP que es refereix a Can Font i Ca n’Avellaneda, 
també durant l’any vinent és realitzaran per part de l’empresa mina pública de Terrassa, 
una inversió important de remodelació de la xarxa de subministrament d’aigua i del 
hidrants fins a ca n’Avellaneda per tal de millorar la pressió del subministra i poder donar 
un millor serei a aquesta zona del municipi. 



Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella, diu que per quan al subministrament, l’augment de la 
tarifa l’hauria de costejar l’Ajuntament i no els ciutadans que, no tenen cap culpa 
d’aquesta connexió que encara no aporta res al municipi, però en tot cas jo voldria posar 
en la balança quantes vegades Castellar ha necessitat aigua, quina política de la gestió 
d’aigua ha tingut fins ara, i per un altre el que ens costa aquesta infraestructura, jo crec 
que si posem tot això a la balança no ens surt a compte. Es la nostra opinió. 
També intervé el Sr. Josep Carreras, per CiU  per dir que donat que s’estan fent 
referències a la gestió d’antigues corporacions governades per CIU en el tema de la 
connexió Ter/Llobregat, vull deixar molt clar que d’acord al Diari Oficial de la Generalitat 
de Catalunya publicat 21 de gener del 2008 la resolució definitiva del Projecte de 
connexió de Castellar del Vallès al sistema Ter/Llobregat es va aprovar el 21 de 
desembre de 2007. Per tant, que quedi clar que es va materialitzar sota la responsabilitat 
de l’equip de govern actual presidit pel Sr. Giménez. 
Per acabar intervé el Sr. Oscar Lomas,  PSC, per dir que a vegades diem això no ho ha 
de pagar el ciutadà o això que ho pagui l’Ajuntament, peró és que l’Ajuntament no és cap 
ens per si mateix, l’Ajuntament son els recursos dels ciutadans, per tant d’una manera o 
altra el que estem gestionant son recursos dels ciutadans, sigui directament amb una 
taxa o subvencionat aquest servei que és amb recursos que també paguen els ciutadans, 
per tant directa o indirectament com qualsevol servei públic l’acabem pagant tots el 
ciutadans. 
En la política d’aigua podem veure l’evolució en els cinc últim anys del consum d’aigua en 
aquest municipi, i si que és veritat que el consum s’ha reduït en un 30%. I per últim tal 
com deia el més important és aquesta disponibilitat dels serveis, sortosament l’any 2008 
va ser la ultima vegada que vam estar a punt de quedant-nos sense subministrament 
d’aigua, però això pot tornar a passar, així doncs sempre es desitjable tenir aquesta  
doble via de recursos hídrics. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     DISSET    (17) dels regidors del PSC i CiU   
Vots en contra:  DOS        (  2) dels regidors de l’Altraveu 

                    Abstencions   :   DOS        (  2) dels regidors del PP      
 
9.- Plantejament conflicte jurisdiccional 
1.- Antecedents 
ATÈS que el Jutjat Mercantil núm. 8 de Barcelona, en procediment concursal núm. 
171/2009, instat per l’entitat mercantil TIFERCA, S.A., ha dictat Interlocutòria en data 21 
d’octubre de 2011, que en la seva part dispositiva diu: 
“Dispongo que a los efectos prejudiciales y en el marco del procedimiento concursal se 
deben entender incluido en la masa activa del concurso y en el plan de liquidación 
judicialmente aprobado el derecho de concesión del parking del Ayuntamiento de 
Castellar del Vallès, requeriendo al mismo para que se abstenga de conocer sobre la 
extinción de la concesión administrativa y estar sujeto a lo dispuesto en el plan de 
liquidación, siendo competente el juzgado mercantil de conformidad con el artículo 9 de 
la Ley Concursal.” 
ATÈS que l’esmentada interlocutòria ha estat recorreguda per aquest Ajuntament en 
reposició. 
ATÈS que en data 12 d’abril de 2011 aquest Ajuntament, ja va adoptar acord de resoldre 
el contracte existent entre aquest Ajuntament i el concessionari, TIFERCA, S.A., signat 
per la gestió del servei d’aparcament soterrat de la Plaça Major i zones blaves adjacents, 
acord que a més, establia les prescripcions necessàries d’execució de la resolució 
adoptada, tot això a l’empara del que disposa l’article 112.1 del a Llei de Contractes 
Públics, que estableix que en cas d’obertura de la fase de liquidació en el concurs, - que 
es va produir en el present cas per Interlocutòria del Jutjat Mercantil núm. 8 de 
Barcelona, de data 2 de març de 2011-, es produeix sempre la resolució del contracte, 



 

 

acord que fou notificat al referit Jutjat Mercantil en dates 10 de maig de 2011 i en 7 de 
juliol de 2011. 
ATÈS que per Decret d’Alcaldia núm. 1130/2011, de 18 de novembre es va resoldre: 
“PRIMER.- Incoar expedient per a plantejar conflicte jurisdiccional davant el Jutjat 
Mercantil núm. 8 de Barcelona, per entendre que l’Interlocutòria de data 21 d’octubre de 
2011, excedeix la jurisdicció del referit Jutjat i envaeix les competències administratives 
d’aquesta corporació local, expedient que es tramitarà d’acord a la Llei Orgànica 2/1987, 
de 18 de maig, de conflictes jurisdiccionals. 
SEGON.- Donar tràmit d’audiència a l’Administració Concursal de TIFERCA, S.A. com a 
part interessada en el present expedient, per termini de 10 dies. 
TERCER.- Ordenar a la Secretaria municipal que elabori el preceptiu informe al que 
al·ludeix l’article 10.3 de l’esmentada Llei, en el termini màxim de 10 dies. 
QUART.- Sotmetre l’expedient d’aprovació del Ple de la Corporació, un cop evacuats els 
anterior tràmits.” 
ATÈS que l’Administració Concursal de TIFERCA, SA, per escrit de data 7-12-2011, núm. 
de registre d’entrada 12560, ha presentat al·legacions, oposant-se a que l’Ajuntament 
recavi la competència a aquest assumpte, i reproduint les al·legacions fetes en el seu dia, 
a la comunicació efectuada al Jutjat Mercantil núm. 8 ¡, sobre l’extinció de la concessió 
acordada per l’Ajuntament, per acord el Ple de data 12 d’abril de 2011, defensant 
l’aplicació a l’article  9 de la Llei Concursal i de l’article 209.2 de la Llei 30/2007, segons 
redacció donada per RDL 6/2010. 
2.- Fonaments de dret 
A l’expedient administratiu tramitat figura informe de Secretaria, de conformitat amb el 
qual és procedent i ajustat a dret l’adopció de l’acord que es proposa, tot això en 
compliment del que preveu l’article 10.3, en relació a l’article 3.3 de la Llei Orgànica de 
Conflictes Jurisdiccionals. 
Dit informe conté les següents conclusions: 
a) correspon a l’Ajuntament de Castellar del Vallès la competència per a tramitar els 
expedients de contractació dels serveis públics locals, inclosa la resolució dels mateixos i 
actes d’execució derivats de la resolució.    
b) les facultats i potestats administratives d’aquest Ajuntament en relació a la capacitat per 
decidir sobre els serveis públics de la seva competència estan recollides tant en la legislació de 
règim local, com en la legislació administrativa de contractació, i concretament els articles 114 del 
R.D.L. 781/1986, de 18 d’abril, pel que s’aprova el text refós de les disposicions legals vigents en 
matèria de règim local, 238 i 248 del Reglament d’Obres, Activitats i Serveis dels Ens Locals, 
aprovat per Decret 179/1995, de 13 de juny, i article 59.1 de la Llei de Contractes de les 
Administracions Públiques, aprovada per R.D.L. 2/2000, de 16 de juny. 
c) La tramitació d’un procediment concursal no permet l’extensió de les competències del 
Jutge mercantil als temes de fons, com és la tramitació, la resolució i actes d’execució del 
propi expedient administratiu, i per tant no és d’aplicació l’article 9 de la Llei Concursal, 
tal com manté constant jurisprudència. 
d) En aquest cas l’Ajuntament de Castellar del Vallès ha de plantejar conflicte de 
jurisdicció davant el Jutjat Mercantil núm. 8 de Barcelona, de conformitat als tràmits 
establerts en la Llei 2/1987, de Conflictes Jurisdiccionals. 
e) El present conflicte jurisdiccional s’haurà de sotmetre a l’aprovació del Ple de la 
Corporació, i aquest acord precisa per a la seva validesa el vot favorable de la majoria 
absoluta dels seus membres. 
f) Per últim correspon exclusivament a l’Alcalde-President de l’Ajuntament Plantejar el 
conflicte de Jurisdicció davant el Jutjat Mercantil núm. 8 de Barcelona  
3.- Resolució 
Vist l’article 10.3 de la Llei Orgànica 2/87 de 18 de maig, de conflictes jurisdiccionals i 
dictada de la Comissió Informativa de l’Area de Serveis Centrals , al Ple de la Corporació 
proposo l’adopció dels següents. 
ACORDS: 



PRIMER.- Suscitar un Conflicte de Jurisdicció davant el Jutjat Mercantil núm. 8 de 
Barcelona amb l’exclusiva finalitat de recavar la competència municipal en la gestió i 
extinció el contracte del servei públic d’aparcament soterrat i dels seus corresponents 
actes d’execució, del que n’era concessionari TIFERCA SA. 
SEGON.- Demanar a l’Il.lma Sra. Magistrada del Jutjat Mercantil núm. 8 de Barcelona 
que s’inhibeixi de conèixer sobre la extinció de la relació contractual amb TIFERCA, SA i 
dels actes d’execució de la mateixa,per raó de la concessió del servei públic de 
l’aparcament soterrat de la Plaça Major i zones blaves adjacents, i declini la seva 
jurisdicció a favor d’aquest Ajuntament 
TERCER.- Facultar a l’Alcalde-President d’aquest Ajuntament per a que plantegi el 
corresponent conflicte de Jurisdicció, de conformitat amb l’article 3.3.c) de la Llei 
Orgànica 2/1987, de 18 de maig, de conflictes Jurisdiccionals. 
 
INTERVENCIONS: 
Presenta la proposta el regidor de Mobilitat,  Sr. Pepe González,  PSC, i diu que els  
senyors regidors van tenir l’oportunitat d’escoltar una explicació documentada, extensa i 
exhaustiva en la Comissió Informativa per part del sr. Secretari, això m’allibera avui 
d’una explicació detallada i per tant la meva explicació, serà molt més curta. 
El conflicte al que ens referim, es dona entre dos decisions: la del ple de l’Ajuntament de 
donar per extingit  el contracte de servei públic de l’aparcament soterrat de la Plaça 
Major i dels administradors concursals del concurs d’acreedors de Tiferca  que consideren 
que hem envaït les competències del jutjat mercantil i que pretenen que els drets de la 
concessió encara formen par de la massa concursal. 
Davant de la resposta del jutjat mercantil al recurs dels Administradors concursals 
entenent que la concessió del pàrquing encara forma part de la massa concursal, 
proposem els següents  ACORDS: 
PRIMER.- Suscitar un Conflicte de Jurisdicció davant el Jutjat Mercantil núm. 8 de 
Barcelona amb l’exclusiva finalitat de recavar la competència municipal en la gestió i 
extinció el contracte del servei públic d’aparcament soterrat i dels seus corresponents 
actes d’execució, del que n’era concessionari TIFERCA. 
SEGON.- Demanar a l’Il.lma Sra. Magistrada del Jutjat Mercantil núm. 8 de Barcelona 
que s’inhibeixi de conèixer sobre la extinció de la relació contractual amb TIFERCA, SA i 
dels actes d’execució de la mateixa, per raó de la concessió del servei públic de 
l’aparcament soterrat de la Plaça Major i zones blaves adjacents, i declini la seva 
jurisdicció a favor d’aquest Ajuntament 
TERCER.- Facultar a l’Alcalde-President d’aquest Ajuntament per a que plantegi (en cas 
de no atendre el nostre requeriment el jutjat mercantil) el corresponent conflicte de 
Jurisdicció (davant del tribunal suprem), de conformitat amb l’article 3.3.c) de la Llei 
Orgànica 2/1987,, de 18 de maig, de conflictes Jurisdiccionals. 
Amb independència del convenciment de les raons que assisteixen a la decisió municipal 
presa en el seu dia, hem de fer dues consideracions: 

• Que el funcionament de l’aparcament està garantit amb independència de la 
durada del procés. 

• Que, paral·lelament, estem en converses amb els administradors concursals per 
tal de arribar a alguna solució en benefici comú. 

 
Per CiU intervé  el Sr. Josep Carreras i diu que en la comissió informativa em va 
semblar que hi havia molta seguritat en que tot sortiria bé, però des del meu punt de 
vista considero que quan un tema com aquest està en el jutjat no hi ha gaire seguretat. 
Malgrat això vagi per endavant que el nostre vot serà favorable. Afegir que sobretot 
desitgem que aquest conflicte amb la companyia Tiferca acabi bé.  
El Sr. Xavier Bella, de l’Altraveu, es porta a Ple el conflicte jurisdiccional entre 
l’empresa que gestionava el pàrking de la plaça Major, Tiferca i l’Ajuntament. Molt sovint 
punts del ple com aquest amb un excés de tecnicisme i amb un argot jurídic tècnic molt 



 

 

gran son els que fan allunyar als ciutadans de l’òrgan més important de la Corporació, 
com és aquest Ple. 
Fa dos anys el març de 2009 es va decidir en el ple municipal intervenir pel segrestar la 
concessió que tenia l’empresa Tiferca per un incompliment greu en la gestió del pàrking, 
entre altres coses, mitjançant una acció administrativa en el ple municipal es va decidir 
retenir la concessió, enguany l’empresa a través del jutjat mercantil ha decidit reclamar 
aquesta concessió i aixó ha provocat un conflicte de jurisdicció entre l’Ajuntament, que 
diu que s’ha de resoldre per via administrativa i l’empresa que defensa que  s’ha de fer 
per via mercantil. Plantejat el problema és evident que davant d’un conflicte d’aquesta 
naturalesa nosaltres recolzarem a l’Ajuntament perquè prengui les accions oportunes per 
defensar els seus interessos. No obstant voldria explicar que si hem arribat  a aquest 
punt és per un seguit de despropòsits que s’han succeït en els darrers anys, no potser 
que si el conflicte es va plantejar fa dos anys i mig encara ara n’estiguem pagant les 
conseqüències. Això llavors la construcció del pàrking era una pesa més de les obres 
realitzades a Castellar on l’empresa Tiferca hi estava relacionada, així com també amb 
els pisos inacabats de la plaça Major, amb parcel·les del polígon de Can Bagés i moltes 
altres obres que no cal recordar. En l’actualitat el pàrking que té un nivell d’utilització 
molt baix, concentrat sobretot amb els clients del supermercat de la plaça té un cost de 
240.000 €/any, i genera un dèficit anual de  100.000 €. Amb la crisis actual i amb totes 
les restriccions que s’estan aplicant des de l’equip de govern amb tots els àmbits i 
augment com s’ha vist les taxes de l’ordenança municipal perquè no es tenen diners. 
Com es poden permetre aquest forat ? Com es pot permetre un dèficit de 100.000 € per 
una cosa com aquesta 
Des de l’Altraveu pensem que s’ha de trobar una solució urgent a aquest problema no es 
pot seguit amb aquesta ineficàcia en aquesta gestió, si el pàrking no es rendible doncs 
tanquem-lo o busquen una solució, però en cap cas podem permetre’ns els luxe de 
malbaratar diners públics d’aquesta manera. 
En torn de replica el Sr. Pepe González,  PSC, diu que el conflicte de fet no el tenim 
amb l’empresa, i el problema va venir amb l’empresa perquè va fer concurs d’acreedors, 
va sortir del mig i l’Ajuntament va haver de donar una solució al tema i per això es fa tot 
quest procés. Estem treballant en una possibilitat perquè la gestió de la zona blava i del 
pàrking sigui autosuficient, perquè el ciutadà que no faci servir el servei no tingui un cost 
addicional. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
10.- Comissionat per la Revisió del POUM 
ATÈS que el Pla d’Ordenació Urbanística Municipal (POUM) és l’instrument d’ordenació 
integral del territori que té per objectiu determinar les línies bàsiques de creixement i 
desenvolupament del municipi de cara al futur. per objectiu determinar les línies 
bàsiques de creixement i desenvolupament del municipi de cara al futur. Contempla el 
model de ciutat en termes de mobilitat, habitatge, revitalització econòmica, usos del sòl, 
infraestructures, xarxa d’equipaments, patrimoni, etc., així com, el model d'implantació 
urbana (necessitats de creixement, tipologies d'edificació i ubicació i característiques dels 
equipaments i zones verdes,...) i, per tant, afectarà directament al conjunt de la població 
de Castellar del Vallès i el seu entorn immediat. 
ATÈS que l’Ajuntament de Castellar del Vallès ha iniciat el procediment per a revisar el 
POUM i de manera paral·lela, iniciarà un procés de participació ciutadana, per a que 
s’incorporin criteris ciutadans en la revisió del planejament general del municipi, ateses 
les qüestions tant rellevants que s’hauran de tractar com són, entre d’altres: 
- L’ordenació dels usos del sòl municipal. 
_ La definició de la seva qualificació i classificació. 
_ L'estructuració de les xarxes d’infraestructures. 
_ El sistema d’espais lliures. 
_ La xarxa de dotacions i equipaments. 



_ Les polítiques d’habitatge i rehabilitació. 
_ Les estratègies per la revitalització econòmica de la ciutat. 
_ La mobilitat 
ATÈS que és bàsic entendre que tot el seguit de dissenys, eines, sessions i debats que es 
detallen en aquest programa provenen d’una visió participativa per incorporar els 
interessos col·lectius,d’una voluntat política ubicada en un escenari local que contribueix 
a una tendència global d’enfortiment i evolució de la democràcia. 
ATÈS que el Text Refós de la Llei d’Urbanisme 1/2010, aprovat pel Decret legislatiu 
1/2010 de 3 d’agost (TRLU) aprovat pel Decret 305/2006, de 18 de juliol (RLU), 
contempla en el seu article 8 que s’ha de garantir i fomentar els drets d’iniciativa, 
d’informació i de participació de la ciutadania en els processos urbanístics de planejament 
i de gestió i, en aquest sentit, els ajuntaments poden constituir voluntàriament consells 
assessors urbanístics, com a òrgans locals de caràcter informatiu i deliberatiu.  D’altra 
banda, els articles 105, 106 i 22 del Reglament de la Llei d’Urbanisme, regulen aquest 
procediment mitjançant la redacció del Programa de Participació Ciutadana. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.-  Aprovar el Programa de Participació Ciutadana (PPC) a la revisió del Pla 
d’Ordenació Urbanística Municipal (POUM) i fer-ne la seva publicació en la web municipal. 
SEGON.- Crear els òrgans de participació que es preveuen en el PPC i que es regularen 
amb la composició i les normes de funcionament que s’hi contemplen i que  són: 
-  Comissió d’Entitats i Ciutadans 
-  Comissió d’Experts i Professionals 
-  Consell General de Participació. 
TERCER.- Facultar a l’Alcalde a l’execució i desplegament del  Programa de Participació 
Ciutadana. 
 
INTERVENCIONS: 
Presenta la proposta el Sr. Pepe González, PSC, tot dient que fa alguns mesos que es 
va iniciar el procés de revisió del Pla d’Ordenació urbana. El ple ha anat coneixent les 
diferents accions que s’han portat a terme fins ara:  Creació i reunions de la Comissió 
Municipal, contractació d’un equip redactor expert que coordinarà l’equip integrat per 
tècnics municipals, suspensió de llicencies ... 
Avui portem a aprovació el Programa de Participació Ciutadana d’aquesta fase, la de 
elaboració del document d’avanç, amb el que pretenem portar a terme un extens programa 
participatiu molt més exigent del que estableixen les normes legals.   
Un extens document, que coneixen els senyors regidor i que va estar llargament debatut en la 
comissió informativa,  defineix l’articulació de la participació dels ciutadans en la revisió del 
POUM. Es tracta d’establir la  incorporació de criteris ciutadans en la revisió del planejament 
general del municipi, ateses les qüestions tant rellevants que s’hauran de tractar: 
- L’ordenació dels usos del sòl municipal. 
- La definició de la seva qualificació i classificació. 
- L'estructuració de les xarxes d’infraestructures. 
- El sistema d’espais lliures. 
- La xarxa de dotacions i equipaments. 
- Les polítiques d’habitatge i rehabilitació. 
- Les estratègies per la revitalització econòmica de la ciutat. 
- La mobilitat .... 
Tot això en un marc global que establirà el model de creixement i en definitiva, qui serà el 
Castellar que volem pels propers anys. 
La coordinació de tot el procés, que es portarà a terme en la primavera del 2012, la farà la 
Comissió Municipal de la que, com vostès saben,  formen part l’equip redactor, els tècnics 
municipals i en la que estan representats tots els grups municipals.   
Es crearan dues comissions: 



 

 

- una Comissió d’experts i professionals del sector i un altre  
- d’Entitats i ciutadans a títol individual 
Els treballs d’aquestes comissions confluiran en un Consell General de Participació, encarregat 
d’ordenar les propostes, ampliar el debat i organitzar les presentacions públiques.  
Recollint una proposta de l’Altraveu ampliem la participació en el Consell a totes les persones 
que ho desitgin i obrim la possibilitat de crear comissions temàtiques, per tractar qüestions 
que es considerin d’interès per la ciutadania en general. 
En les properes setmanes la Comissió Municipal de revisió del POUM, establirà els criteris de 
funcionament, composició, calendaris i sistema de treball de les diferents comissions. Criteris 
que podran ajustar-se una vagada constituïdes. 
La voluntat de l’equip de govern és que cap ciutadà o ciutadana de Castellar afectat, 
preocupat, interessat o aficionat per aquesta problemàtica quedi fora del debat. Que tothom 
pugui fer les seves aportacions i que tingui la sensació que són valorades les seves opinions.  
Des de el començament hem manifestat la nostra voluntat d’acord. Un POUM té una vigència 
llarga i per tant haurà de ser gestionat per equips diferents . Volem arribar a un document 
final que sigui una síntesi de la voluntat dels ciutadans, que reculli els màxim consensos 
possibles i totes les aportacions ciutadanes expressades pels participants. Que serveixi per 
incorporar criteris ciutadans als criteris tècnics i polítics, que definiran els continguts finals de 
la revisió urbanística de Castellar del Vallès. 
Estic convençut que la resta de grups municipals participen d’aquesta voluntat i que tots, en 
el procés que comença, serem capaços de fer l’esforç de generositat que ens permeti arribar a 
un document, comú, en el que tots ens sentim representats.  
Per aquestes raons proposem: 
1 Aprovar el Programa de Participació Ciutadana (PPC) a la revisió del Pla d’Ordenació 
Urbanística Municipal (POUM) i fer-ne la seva publicació en la web municipal. 
2 Crear els òrgans de participació que es preveuen en el PPC i que es regularen amb la 
composició i les normes de funcionament que s’hi contemplen i que  són: 
            -  Comissió Municipal de la RPOUM (ja està creada) 
            -  Comissió d’Entitats i Ciutadans 
            -  Comissió d’Experts i Professionals 
            -  Consell General de Participació. 
3 Facultar a l’alcalde a l’execució i desplegament del  Programa de Participació Ciutadana. 
 
Per CiU el Sr. Lluis Bacardit  exposa que amb l’aprovació d’aquest Programa de 
participació ciutadana en el procés de formulació del document d’avanç de la revisió del 
Pla d’Ordenació Urbanística Municipal de Castellar del Vallès,  es fa un pas més en el 
camí de la revisió del POUM. És un pas més, però molt rellevant,  ja que en aquest 
programa es recull, o preveu, els Òrgans de participació ciutadana que ja han estat 
esmentats pel regidor Pepe González. 
Des del Grup Municipal de CIU creiem que l’èxit de la revisió del POUM recau, 
precisament, en la redacció que es faci d’aquest document d’avanç, sotmès, amb 
posterioritat,  a les esmenes que calguin. La clau, per tant, està en la participació 
ciutadana, que ha d’anar més enllà, inclús, del que preveu el Text Refós de la Llei 
d’Urbanisme 1/2010.  
Que sigui una participació important, nombrosa, plural i activa;  i que hi hagi  per part 
del Consistori i de l’Equip de Govern una vertadera voluntat d’escoltar i recollir propostes. 
Si això és així, tindrem un Castellar  de futur molt millor, més sostenible, més amable, 
més a l’abast i gust de tothom o, si més no,  de la majoria de ciutadans. El nostre vot 
serà favorable  
La Sra. Elisenda Alamany, per l’Altraveu, diu que  en les democràcies actuals és comú 
que els ciutadans i ciutadanes se sentin cada cop més allunyats de la vida política. És per 
això que cal tenir en compte la ciutadania d'una forma  constant, per tal d'aconseguir 
unes polítiques més properes a la seva voluntat, sense servilismes. No són temps per 
defensar només la democràcia representativa i hem d’anar articulant propostes veritables 



que contribueixin a construir un projecte de municipi, de societat feta amb el màxim de 
mirades possible.  Deixem que els ciutadans participin realment, no falsegem la 
incidència de la seva veu amb gestos efectistes però que al capdavall són només això, 
prenguem la seva veu per a coses realment importants. Entre d’altres coses, perquè en 
les nostres funcions es troba la d’educar en democràcia i visibilitzar quin és el paper de 
l’administració. Tot pot fer-se, però que el més fàcil i i immediat no ens privi de fer les 
coses veritablement importants. I el document que portem a aprovació ho és. 
Per això crèiem que calia especificar si es tractava d’un pla amb conclusions vinculants o 
no. Se’ns diu que es tracta d’un procés consultiu i pensem que fóra bo dir-ho clar per no 
frustrar les expectatives de persones amb ganes d’incidir. Seguim pensant que 
l’ajuntament ha de ser garant de la llei però també és cert que si censurem la 
participació posant-nos en un espai extrem de conflicte, no avancem en el sentit, 
almenys, que defensa L’Altraveu. Un bon procés participatiu, amb un bon treball pel 
consens tampoc ha d’originar en principi els conflictes que se’ns han anat suggerint i els 
exemples petits que encara no existeixen tampoc valen per enfocar una visió restrictiva 
de la participació .  
La participació es pot aplicar a qualsevol política, però per obtenir una bona resposta de 
la població cal fer-ne una selecció. Per això, creiem que els consells que ja existeixen han 
de contribuir a crear una cultura de participació perquè quan afrontem plans de la 
magnitud que se’ns presenten haguem fet una tasca pedagògica que faciliti la nostra 
tasca, que no és d’avui per demà.  
En aquest sentit, tal i com dicta la llei,  Castellar ha de fer un procés participatiu al 
voltant del POUM. És cert, que l’ajuntament podria haver plantejat un pla més pobre i no 
ho ha fet. Amb tot, creiem que hi ha elements que no garanteixen prou la incidència 
ciutadana en el procés. M’explico, les aportacions de la ciutadania no faran canviar les 
prioritats que tingui l’agenda política del govern quan nosaltres pensem que el diàleg 
amb la ciutadania és precisament detectar quines són les inquietuds al marge d’un 
programa i modificar-les sense que suposin una il·legalitat. I és aquí on ens trobem. Qui 
diu que una proposta àmpliament recolzada per la ciutadania no és viable?   
El nostre grup ha fet un seguit d’aportacions, en la línia que calia establir un acord que 
visibilitzés quina era la intenció del procés participatiu. Quan nosaltres parlem de 
participació ciutadana parlem d'influir en la presa de decisions de forma vinculant quan 
aquesta no vagi en contra  de la llei. Perquè confiem en els processos participatius i els 
resultats que se’n puguin desprendre. Pensem que no es tracta de consultar 
determinades decisions a la ciutadania sinó de traspassar-los el poder i fer un retorn. És 
cert que moltes persones tenen grans idees que no funcionen, com passa als mateixos 
càrrecs electes però descobrim que sovint, el coneixement del territori local i concret 
supera el que tenim a l’administració. I és aquí on ens hem de mirar d’igual a igual.  
Fins i tot, en projectes de grans magnituds, com un hospital, un aeroport, un edifici 
municipal es dóna freqüentment el cas que el disseny és tan arbitrari i escultural que 
abandona la funcionalitat que els usuaris podrien haver trobat fàcilment, contribuint, en 
definitiva, a l’urbanisme del seu entorn més proper.  Isabelle Stengers, filòsofa de la 
ciència reconeguda, defensa la figura de l’idiota, aquell que alenteix els processos de 
decisió, combatent molts elements que segurament tècnics i polítics donem per òbvies. 
No ens mirem doncs, els processos de participació des de dalt. Les nostres tradicions i les 
nostres politiques podrien revelar-se com a  pobres si anem donant per descomptat 
aspectes com aquest.  
En definitiva, aquesta és la participació que defensem i és per això, que sense posar 
traves al pla de l’ajuntament però tampoc sense legitimar-lo el nostre vot serà el de 
l’abstenció. 
Pel PP El Sr. Antonio Carpio intervé tot dient que desprès de revisar el programa  de 
participació ciutadana del pla d’ordenació urbanística municipal de Castellar del Vallès, 
ens ha semblat molt correcte fins i tot molt bé, ja ens va semblar bé el primer esborrany 
que van rebre abans de les modificacions aportades per la resta de grups politics, des del 



 

 

nostre grup municipal no tenim cap dubte de que hi haurà la voluntat per part de l’equip 
de govern i de la resta de grups. El nostre vot serà a favor. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Pepe González, PSC, respon  que el que es pretén 
amb el pla de participació es trobar el màxim consens, fins  allà on sigui possible i 
esmenta com exemple el Pla de Mobilitat que es da diverses trobades i hi havia un 
consens general favorable, però que finalment l’Altraveu no hi va donar  suport pel carril 
bici que  volien fer al carrer Barcelona, el qual és de difícil execució . Hi ha hagut 
participació  en els temes importants com el pla de mobilitat i això s’ha de reconèixer. 
El procés no el dirigirà l’equip de govern, el donarem a una comissió en la que hi estarem 
tots representats i en el qual el paper més important el tindran els tècnics. 
Participar per participar no és l’objectiu que ens plantegem aquí, és  plantejar un procés 
de participació per arribar a unes decisions participar. Ha de tenir una regulació i s’ha de 
fer amb un determinat procediment i pensem que el tema de les comissions tal i com 
estan estructurades facilita recollir aportacions per confeccionar un document final, i 
finament la decisió correspondrà al Ple de l’Ajuntament. 
Per l’Altraveu intervé la Sra. Elisenda Alamany,  per afegir que declaració d’intencions 
no és perquè sempre ens mirem els eferents que tenim i els referents que tenim és el pla 
de mobilitat, i jo crec que defensar un carril bici que va sortir a totes les comissions 
d’aquell pla no es il·legal, en tot cas serà viable i això ho determina un equip tècnic i 
polític, per tant si que ho ha una jerarquia entre comissions, i a qui és on ens trobem que 
tenim una concepció diferent de la participació, però a banda d’aixó el reglament que 
se’ns presentava      
no hi havia especificat quina era la concreció de Castellar, i pels referents que teníem del 
pla de mobilitat nosaltres creiem que ens havíem d’abstenir. 
Torna a intervenir pel PSC, el  Sr. Pepe Gonzalez, dient que tenim una diferència de 
consens, en el pla de mobilitat el tema del carril bici proposat per dos representats de 
l’Altraveu era fer el carrer Barcelona carril bici, i evidentment el conjunt de la gent que va 
participar en aquestes jornades hi estava en conra i finalment no es va recollir.  
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     DINOU     (19) dels regidors del PSC, CiU, i PP   
Vots en contra:  CAP 

                    Abstencions   :   DOS        (  2) dels regidors de l’Altraveu       
 
11.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
Aprovció addenda al Conveni amb ATLL i ACA 
Vist que en data 7 de novembre de 2000 Aigües Ter Llobregat i l’Ajuntament de Castellar 
del Vallès varen signar un primer Conveni de col·laboració per a l’ampliació de la xarxa 
regional del sistema Ter Llobregat al dit municipi, pel qual ATLL es comprometia a 
redactar i posteriorment executar, el projecte constructiu corresponent a les obres per a 
la connexió del municipi a la xarxa Ter-Llobregat, mentre que l’Ajuntament es 
comprometia a assumir el cost íntegre de les obres necessàries a tals efectes.  
Vist que Aigües Ter Llobregat, l’Agència Catalana de l’Aigua i l’Ajuntament de Castellar del 
Vallès, subscrigueren el 15 de novembre de 2007 , un segon text, el “Conveni de cooperació 
per a la connexió del municipi de Castellar del Vallès al sistema d’abastament Ter-
Llobregat”, atesa la necessitat apreciada per ambdós d’adequar el sistema d’abastament en 
alta i millorar substancialment la capacitat de subministrament des de la xarxa regional i la 
garantia del servei en moments de màxima demanda.  Pel que fa al seu finançament, 
aquest  Conveni establia que l’Ajuntament assumeix el 75 % del seu import total, essent el 
25 % restant a càrrec de l’Agència Catalana de l’Aigua. 
Vist que en desenvolupament del citat Conveni ATLL va  redactar  el Projecte de 
connexió, que les obres previstes  consistien en 8.978 m de conducció de fosa dúctil DN 
400, una estació de bombament i un dipòsit de 4.000 m³. El seu pressupost era la 
quantitat de 4.474.669,48 € IVA exclòs a la qual calia afegir el cost 175.000,00  € 



prevista per a les indemnitzacions. En conseqüència, el cost total de l’actuació amb la 
part d’obres fetes per l’ATLL, en el seu conjunt s’estima en 4.850.821,85 €, IVA exclòs. 
Posteriorment licità les obres i les adjudicà, el 14 d’abril de 2008, a l’empresa 
“Constructora Calaf Contratas y Obras”  per un preu de 3.361.919,04 €. 
Vist que les obres  s’executen a partir de finals de l’any 2009, tenint un desviament 
pressupostari important,  el cost total de l’actuació en el seu conjunt s’estima en 
4.942,327,66 €.  
Vist que en data 28 de desembre 2010, L’Enginyer Municipal, Cap de la Unitat de Via 
publica, advertí dels desviament de les obres , fent reparaments a determinats desviaments 
i excessos d’obra. 
Vist que en data, 18 de gener de 2011, l’Alcaldia traslladà a l’ATLL  aquestes consideracions 
formulades pel tècnic, tot presentat unes al·legacions a la liquidació de l’obra. 
Vist que en data 4 de febre de 2011, ATLL  presentà document explicatiu de les desviacions, 
detallant les causes que les generaren, treballs demanat pel propi ajuntament, canvis per la 
llicència d’obres de Sabadell i treballs de reposició en aquest municipi, perforacions i 
encreuament de la carretera B-124, majors amidaments de canonada i moviments de terres 
essencialment etc.  
A partir d’aquell moment ambdues administracions entraren en converses per trobar el punt 
just i un cop analitzats els motius d’oposició de l’Ajuntament i les unitats d’obra executades 
s’ha conclòs que el desviament del preu final si bé està  justificat per motius de l’obra i és 
degut a la mateixa,  existeixen algunes partides que no són imputables directament a 
l’interès de l’Ajuntament,o no es van preveure en el Projecte constructiu, tal com.  les 
prescripcions de les autoritzacions administratives obtingudes, treballs de protecció 
arqueològica, errors d’amidaments en determinades conduccions, canvis en els 
requeriments dels equips de l’estació de bombament i el dipòsit sol·licitats per ATLL, etc.. 
En  conseqüència l’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
PRIMER.- Aprovar l’addenda al  conveni de cooperació entre l’Agència Catalana de 
l’Aigua, Aigües Ter Llobregat i l’Ajuntament de Castellar del Vallès, per al finançament i 
execució i de les obres d’ampliació de la xarxa regional d’abastament a Castellar del 
Vallès. D’acord amb l’addenda, la participació de l'Ajuntament en els costos finalment 
acreditats per concepte d’execució del Projecte per a la connexió del municipi al sistema 
Ter-Llobregat queda fixada en la quantitat de 3.288.201,71 €, inclosos els costos derivats 
de les indemnitzacions als titulars de béns i drets afectats.   
SEGON.- Facultar  al Sr. Alcalde a la signatura d’aquesta addenda al conveni. 
 
INTERVENCIONS: 
Presenta la proposta el regidor Sr. Oscar Lomas, PSC, tot dient que en  30/10/2007 el 
ple va aprovar un conveni on l’ATLL executaria les obres de portada d’aigua fins al nostre 
municipi finançant l’Ajuntament el 75% i l’Agència Catalana de l’Aigua el 25%, fixant 
l’import de les obres a pagar en el 75% de 4.474.669,48 €, és a dir, 3.356.002,11 € 
Les obres es van adjudicar per 3.361.919,04 € i durant l’execució de les obres, es van 
detectar important desviacions, entenent que una part important d’aquestes no 
corresponen a l’Ajuntament. Com ja s’ha comentat en algunes ocasions en aquest ple, 
durant tot aquest temps s’ha estat negociant amb ATLL per tal de no fer front a una 
despesa, que al nostre parer no corresponia a Castellar. 
Així, finalment s’ha acordat que l’Ajuntament faria front respecte l’import adjudicat, el 75 
per cent de l’increment fruit de l’obra addicional sol·licitada per l’Ajuntament, i una 
desviació fins a un màxim del 10 tal i com marca la llei. 
 
Per tant, l’import que haurà de fer front l’Ajuntament suposa una reducció en 420.000 € 
respecte la proposta inicial d’ATLL i queda fins i tot per sota, de l’import acordat en el 
conveni de l’any 2007. 



 

 

Per CiU el Sr. Josep Carreras,  diu finalment sembla ser que ja s’arriba al final del tema 
Aigües Ter Llobregat, s’ha hagut d’arribar a finals d’any per intentar aquesta connexió 
El nostre vot serà favorable, perquè entenem que l’obra tal i com es va recollir també en 
el seu dia per part del departament de Medi Ambient de la Generalitat, el municipi tenia 
uns recursos d’aigua que en uns moments puntuals i degut al creixement de població a 
data 2008 es parlava de 21.335 i avui estem ja a 23.000 habitants. En definitiva és un 
tema que finalment ha arribat, vull deixar constància que no ens ha agradat  la manca de 
transparència que hi ha hagut alhora d’informar-nos, però ens ha n’alegrem que al final 
l’aigua Ter Llobregat sigui una realitat. 
Per l’Altraveu el Sr. Xavier Bella intervé per dir que malgrat que aquesta modificació del 
conveni és una reducció de l’import, nosaltres hi votarem en contra perquè per nosaltres 
ho s’hagués hagut de fer cap despesa i hauria de ser import cero, per tant pel que he 
exposat abans, hi votarem en contra. 
El Sr. Alcalde,  intervé per afegir replicant en aquest sentit el que ha dit el portaveu de 
CiU és que hem de tenir presents que es tracta i s’ha tractat d’una negociació complexa, 
poder encarrilar aquesta situació no és una qüestió senzilla i a més a més quan hi ha 
hagut dos processos electorals entre mig que han fet entorpir les diferents 
administracions implicades per tal de poder arribar a una bona resolució i creiem i 
considerem des d’aquest equip de govern que el que estem present avui aquí, és un molt 
bon acord per part d’aquest Ajuntament. 
VOTACIÓ: Votada la urgència d’aquest primer tema,  s’aprova per unanimitat,  
s’inclou en l’ordre del dia de la sessió, a continuació posat a votació: 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

Vots a favor:     DINOU      (19) dels regidors del PSC, CiU i PP   
Vots en contra:  DOS         ( 2) dels regidors de l’Altraveu 

                    Abstencions   :   CAP      
 
12.- PRECS I PREGUNTES 
 
El Sr. Alcalde informa que hi ha una pregunta entrada per part del grup municipal de 
l’Altraveu .La Sra. Elisenda Almany,   en fa la lectura: 
“El municipi de Castellar esta sent afectat per el pas del Gasoducte Martorell/figueres.  
Concretament el torrent de Can Bages, recentment afectat per la construcció del polígon 
industrial, serà travessat prop de on desemboca en el riu Ripoll, en una zona de grans 
talussos. Després de travessar la carretera B-124 esta ja afectant  els camps de Torre 
Turull i travessarà de ple el Torrent de Colobrers en una zona considerada parc forestal 
d'especial protecció, segons el Pla de Gestió de l’Espai Natural d’interès local Torrent de 
Colobrers. Segons el projecte consultat al Registre de planejament urbanístic de 
Catalunya, per fer l’obra s’estan creant unes pistes d'entre 21 i 29 metres d'amplada pel 
pas la maquinària, arrasant tot allò que hi ha. 
L’any 2008, dotze municipis del Vallès Occidental i Oriental afectats pel traçat del futur 
gasoducte es van reunir a Les Franqueses del Vallès per consensuar una proposta 
alternativa al recorregut d'aquesta infraestructura. En opinió dels dotze municipis, el 
traçat del gasoducte fragmentaria el territori d'una manera innecessària. Així doncs, la 
proposta conjunta preveia una alternativa que compactés la xarxa d'infraestructures, 
passant paral·lelament a l'autopista C58 des de Terrassa i enllaçant a continuació amb 
l'AP-7.  
Tres anys més tard d’aquesta trobada, el passat 3 de desembre, després de l’arrasament 
de part del bosc de Can Deu de Sabadell, L’Altraveu per Castellar emetia un comunicat 
alertant de l’arribada de maquinaria al nostre municipi, sense estar avisats en cap 
moment d’aquesta intervenció per part de l’Ajuntament de Castellar. Les visites 
posteriors a l’àrea afectada han constatat la poca supervisió sobre l’obra per part de 
l’administració local i la falta de resposta institucional davant d’aquest fet.  



Així doncs, per tot això preguntem: 
PRIMER.- Què estipula el conveni de col·laboració signat i subscrit entre l’Ajuntament 
de Castellar i l’empresa adjudicatària en relació el Gasoducte Martorell-Figueres així com 
la compensanció econòmica a lAjuntament? En concret, quina destinació tindran aquests 
diners?, S’ha inclòs una tercera estipulació com la del conveni de Sabadell que anul·la 
qualsevol possibilitat de reclamació? 
SEGON.- S’ha creat una comissió mixta de reconeixement entre tècnics municipals, 
direcció de l’obra i assistència tècnica ambiental per estudiar sobre el terreny la totalitat 
de la traça i la pista de treball i per incorporar els aspectes ambientals més rellevants 
indicats a la declaració d’impacte ambiental? Quines han estat les conclusions d’aquest 
òrgan? Quines persones del Consistori assisteixen a la Comissió que estableix l’Avaluació 
d’Impacte Ambiental? En quina periodicitat es reuneix aquesta comissió? Quin tècnic o 
responsable municipal fa el seguiment permanent de les obres?. 
TERCER.-.Quan va expedir-se des de l’ajuntament la llicència de l’obra, quina 
constància es té del projecte de restauració mediambiental de la traça del gasoducte en 
el nostre terme municipal? 
QUART.- Quines són les conclusions de la declaració d’impacte ambiental de la secretaria 
d’estat del ministeri de medi ambient? Quan s’ha donat com a favorable? Quin informe fa 
l’Agència Catalana de l’Aigua sobre el pas del Gasoducte per els torrents de Can Bages i 
Colobrers i el riu Ripoll? 
CINQUÈ.- Sobre  l’obra:  

• Quina profunditat s’aplicarà a la canonada ? 1.00m o 1.20m ? 
• Quina amplada esta prevista per tot el projecte? Serà variable? 
• S’aprofita algun tipus de franja ja existent per línia elèctrica o tallafocs? 
• S’ha aplicat pla de vigilància ambiental? 
• S’han presentat o es presentaran informes o memòries a l’Ajuntament sobre el 

seguiment i control de l’ obra? 
SISÈ.- Sobre la informació a l’oposició i a la ciutadania: 
- Per què no s’ha informat fins ara als grups municipals de la signatura del conveni i de la 
imminència de les obres?  

- Per què s’ha canviat el traçat original en el qual s’afirmava que el pas del gasoducte 
gairebé no afectava el terme municipal de Castellar. Quina resolució s’ha donat a les 
al·legacions presentades al projecte? 

El Sr. Aleix Canalis;  PSC, respon la pregunta i diu que primer de tot i abans de 
respondre a les preguntes que formula el  grup municipal de  l’Altreveu, deixar clar que 
des de l’equip de govern mai s’ha estat favorable al pas d’aquesta infraestructura pel 
nostre terme municipal. En aquest sentit, més enllà de la presentació d’al·legacions al 
traçat del projecte que finalment s’està executant, des de l’ajuntament, conjuntament 
amb un conjunt de municipis, vam presentar una proposta alternativa  de traçat 
desestimada finalment per part del Ministeri. 
Entrant en matèria i mirant de contestar fil per randa les seves preguntes: 
1.- Què estipula el conveni de col·laboració signat i subscrit entre l’Ajuntament de 
Castellar i l’empresa adjudicatària en relació el Gasoducte Martorell-Figueres així com la 
compensació econòmica a lAjuntament? 
- Bàsicament estipula que un cop han estat acceptades les al·legacions al traçat 
presentades per part de l’Ajuntament i un cop vista la impossibilitat de modificar 
totalment el traçat per tal que no afectes el terme municipal,  l’ajuntament dóna la seva 
conformitat. A canvi, s’estipula un pagament de 34.360€ com a contraprestació pels 
inconvenients i contratemps que pugui generar l’obra. 
 
En concret, quina destinació tindran aquests diners?.   Al finançament del pressupost 
ordinari de l’Ajuntament 
S’ha inclòs una tercera estipulació com la del conveni de Sabadell que anul·la qualsevol 
possibilitat de reclamació? 



 

 

- La resposta és sí, ja que tots els convenis signats amb els Ajuntaments eren iguals. Ara 
bé, aquesta “impossibilitat de reclamar” només fa referència a aspectes derivats de la 
tramitació de l’expedient administratiu del projecte. En cap cas fa referència a possibles 
conflictes en l’execució de l’obra o posteriors.   
2.- S’ha creat una comissió mixta de reconeixement entre tècnics municipals, direcció de 
l’obra i assistència tècnica ambiental per estudiar sobre el terreny la totalitat de la traça i 
la pista de treball i per incorporar els aspectes ambientals més rellevants indicats a la 
declaració d’impacte ambiental?   
- Sí 
b- Quines han estat les conclusions d’aquest òrgan?  
Les conclusions de la primera sessió és que des de l’ajuntament es vol tenir un control 
directe de l’execució de les obres en el terme municipal de Castellar, cosa que s’ha entés 
perfectament des de l’obra. I per  tant, s’han establert els mecanismes per tal de poder 
supervisar l’evolució dels treballs per part dels serveis tècnics municipals 
c – Quines persones del Consistori assisteixen a la Comissió?  
D’entrada el Tinent alcalde de Territori i planificació urbanística i l’enginyer municipal i 
Cap de la regidoria d’Espai Públic, tot i que no es descarta la presència d’altres tècnics 
municipals en cas de necessitat (de l’àrea de medi ambient o de l’àrea d’assessorament 
jurídic si fos pertinent) 
Més enllà d’aquesta comissió de seguiment de les obres a nivell municipal, recordar que 
també existeix una comissió de control pel  conjunt del projecte, integrada per la El 
ministeri, la Generalitat i Enegàs.  
d- En quina periodicitat es reuneix aquesta comissió municipal? 
S’ha fixat una periodicitat mensual, tot i que podria ser més sovint a petició de les parts. 
Així mateix hi ha un contacte permanent amb la direcció de l’obra. 
e- Quin tècnic o responsable municipal fa el seguiment permanent de les obres?  
L’enginyer municipal Cap de la regidoria d’Espai públic. 
3.- Quan va expedir-se des de l’ajuntament la llicència de l’obra, quina constància es té 
del projecte de restauració mediambiental de la traça del gasoducte en el nostre terme 
municipal? 
- La llicència d’obres majors va ser aprovada per la junta de govern local del dia 5 de 
juliol del 2011.  I l’expedient incorporava les característiques tècniques del projecte de 
restauració. 
4.- Quines són les conclusions de la declaració d’impacte ambiental de la secretaria 
d’estat del ministeri de medi ambient?  
La principal conclusió, és que informe favorablement el projecte.  Entendran que un 
informe de 49 pàgines és de molt difícil resum en aquesta moment. Per tant, els remeto 
a poder-lo consultar de manera integra a la secretaria de l’Ajuntament en el moment que 
ho considerin oportú. 
-  Quan s’ha donat com a favorable? : 10 d’agost del 2010 la secretaria d’Estado de 
Cambio Climático informe favorablement el projecte. 
- Quin informe fa l’Agència Catalana de l’Aigua sobre el pas del Gasoducte per els 
torrents de Can Bages i Colobrers i el riu Ripoll?  
L’ACA fa un informe favorable en data 10 de juny de 2010 en el qual fa una sèrie de 
recomanacions genèriques pel conjunt de cursos fluvials que creua la infraestructura en 
el conjunt del seu recorregut. De tota manera, també els emplaço a consultar-lo de 
manera integra a la Secretaria de l’Ajuntament ja que també es tracte d’un informe 
extens i de molt difícil resum en aquests moments.  
 
5.- a) Quina profunditat s’aplicarà a la canonada ? 1.00m o 1.20m ?  
1 metre 
b) Quina amplada esta prevista per tot el projecte? Serà variable?  
De 17 a 24 metres mentre durin les obres, i de 4 metres un cop s’acabin 
c)  S’aprofita algun tipus de franja ja existent per línia elèctrica o tallafocs?  



Sí en els llocs on existeixen i sempre que sigui tècnicament viable 
d) S’ha aplicat pla de vigilància ambiental? 
Sí,  Enegás té contractada una empresa que vetlla pel compliment de les especificacions 
ambientals del projecte i paral·lelament des de la Consellaria de Territori i Sostenibilitat, 
fan el control medi ambiental de l’obra per encàrrec del Ministeri 
e).-S’han presentat o es presentaran informes o memòries a l’Ajuntament sobre el 
seguiment i control de l’ obra?  
Sí, en el context de les reunions de seguiment que es duran a terme amb la direcció 
d’obra. 
6.- Per què no s’ha informat fins ara als grups municipals de la signatura del conveni i de 
la imminència de les obres?   
- L’aprovació del conveni es va fer per Decret d’alcaldia en data 15 de juliol de 2011  i 
constava en la relació de decrets dels quals es va donar compte al Ple del mes de 
setembre d’enguany  . Per tant, els grups municipals han tingut accés en tot moment a la 
informació sobre la signatura del conveni.  
Pel què fa al no comunicar la imminència de l’inici de les obres, que jo sàpiga no s’ha 
realitzat mai i en cap obra. De tota manera, ho tindrem en compte de cara al futur.   
De tota manera, també els emplaço a sol·licitar  informació més detallada dels inicis 
d’obra que desitgin, ja que des de l’equip de govern és molt difícil de saber per “ciència 
infusa” sobre quines son les seves inquietuds en aquesta matèria.    
- Per què s’ha canviat el traçat original en el qual s’afirmava que el pas del gasoducte 
gairebé no afectava el terme municipal de Castellar?  
Perquè l’afectés en menys metratge i es reduís el seu impacte territorial. Finalment 1.718 
m del terme municipal 
Quina resolució s’ha donat a les al·legacions presentades al projecte?  
Es van acceptar les presentades per part de l’Ajuntament, l’abril del 2008, en el sentit de 
desplaçar part del traçat cap al terme de  Sabadell per no afectar d’una banda la zona 
verda i d’equipaments del Pla Parcial de Can Bages, i de l’altre, perquè el traçat no 
passes pel bell mig del torrent de Can Bages, en el seu tram més angost i 
mediambientalment sensible.    
 
Tot seguit s’obra un torn de Precs: 
Per CiU el Sr. Josep Carreras: 
1.- Que en la qüestió del gasoducte d’Enagas que travessa el nostre terme municipal es 
tingui en compte també una vigilància i seguiment de tipus arqueològic, sobretot, ens els 
indrets més sensibles. 
2.- Sovint l’Alcalde Sr. Giménez ens ha dit als regidors de la oposició que hem de 
treballar, alguns més i altres millor. El passat 23 de novembre el nostre Grup Municipal 
CiU es va adreçar a l’Ajuntament sol·licitant informació sobre dos temes: les factures de 
subministrament elèctric i de gas del 2010 que s’han comptabilitzat a l’any 2011. També 
varem demanar el Informe de Morositat del 3er. trimestre del 2011.  
Segons el ROM la resposta ha d’arribar amb quinze dies. Demà farà un mes i la resposta 
escrita encara no ha arribat. Per altra banda també m’han informat que la resposta pot 
arribar a donar-se amb un límit màxim de tres mesos. Personalment, se’m recargola 
l’estómac quan veig aquestes actituds.  
Sr.Òscar Lomas, agafo el seu compromís perquè em lliuri la documentació sol·licitada en 
els propers dies. Si abans d’acabar el mes de desembre no m’ho ha lliurat proposaré que 
aquests temes vagin al Ple del mes de gener i ja me’ls contestarà allà.  
 
3.- Aquest és un prec per sentir-nos una mica més regidors del nostre Ajuntament. Sr. 
Giménez no m’agrada assabentar-me com a regidor d’aquest Ajuntament mitjançant la 
portada de l’Actual amb foto inclosa que s’han encès els fogons a la Baixada Palau. En 
èpoques passades Sr. Giménez es convidava a la oposició perquè tots formem part 



 

 

d’aquest Ajuntament. Finalment, afegiré que Sr. Giménez no es preocupi perquè a l’hora 
de la foto els regidors de la oposició ens podem apartar. 
 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany  demana que es deixi parlar als grups de l’oposició 
quan així ho desitgen. 
 
Finalment el Sr. Alcalde pren la paraula per dir que el procés pel qual poden preguntar és 
un procés que està molt reglat, i dir que hi  ha altres formules i mètodes per tal de poder 
fer avinent les seves opinions a través del plenari o altres formules. 
 
Abans de cloure l’acte, el Sr. Alcalde felicità les festes a tots els presents; fent extensiva 
la felicitació Corporativa a tot el poble. 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts d’onze de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests 
acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 


